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ŽÁDNÁ ŠEĎ A NUDA

Kulturní život v Příbrami je živým
důkazem toho, že i město naší veli-
kosti, které dříve bývalo považová-

no za šedé a nudné, může překvapit svým
bohatým kulturním děním a rozmanitými
aktivitami. V posledních letech se kulturní
scéna dynamicky rozvíjí, což svědčí o tom,
že lidé v Příbrami mají velkého kulturního
ducha a nebojí se angažovat v různých kul-
turních a společenských projektech. Fes-
tivaly, divadlo, koncerty, výstavy, pouliční
happeningy, diskotéky, přednášky, pořady
pro širokou i úzkou diváckou skupinu nebo
sportovní události. V našem městě si
na své přijde skoro každý, včetně malých
dětí nebo seniorů.

„Vyrábět“ kulturu však rozhodně není
jednoduché. Kulturní aktivity se musí plá-
novat s pečlivostí a odborností. Nemůže
to dělat kdekdo, a rozhodně to není věc,
která by byla zadarmo. Město Příbram má
v tomto ohledu velké štěstí – nejen že zde
fungují skvělé kulturní instituce, ale také
je tu mnoho šikovných, nadšených a čino-
rodých spolků, které se věnují pořádání
kulturních akcí a přispívají k rozvoji kul-
turního života. 

Velmi pozitivní je, že město jako zřizo-
vatel kulturních institucí nezasahuje
do programové a obsahové dramaturgie
těchto zařízení. Uměleckým vedoucím
a ředitelům kulturních institucí ponechá-
váme volnou ruku. Rozhodně si nehrajeme
na cenzory a nemluvíme jednotlivým umě-
leckým šéfům do jejich vizí a uměleckého
cítění. A funguje to.

Ať už jste příznivcem klasických forem
umění, jako jsou divadlo, hudba nebo
výtvarné umění, nebo hledáte nové
a neotřelé zážitky, Příbram má co nabíd-
nout. Kulturní scéna tohoto města nejen
že roste, ale stává se čím dál více srdcem
a tmelícím prvkem místní komunity. Lidé
se na kulturních akcích setkávají, vyměňují
si názory a společně se baví, čímž přispívají
k posilování vzájemných vztahů.

I nadcházející měsíce slibují pestrý pro-
gram. Těším se na to, že se s vámi na někte-
ré z kulturních nebo společenských akcích
setkám.

S Jan Konvalinka
starosta města Příbram
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Změna 
na Fantově louce

Zastupitelstvo města na svém řádném jed-
nání dne 9. září schválilo po několikahodinové
diskusi pořízení změny územního plánu v loka-
litě Fantova louka. Ta je doposud v převážné
části území vedena jako zastavitelná. V minu-
losti zde město ve spolupráci se soukromými
investory připravovalo výstavbu až pro 2000
lidí. O Fantově louce detailně informoval Kahan
7–8/2024.

Otevřený horizont
v GFDP

VGalerii Františka Drtikola probíhá od 25. září
výstava „Otevřený horizont: Obraz – prostor –
krajina“, kterou kurátorsky vede Petr Vaňous.
Projekt se zaměřuje na vztah současného umění
ke krajině a prostoru, přičemž představí jak tra-
diční malířské techniky, tak audiovizuální insta-
lace. Výstava zkoumá různé přístupy ke krajině
– od plenérových maleb až po imaginární
a urbánní krajiny. Vystavujícími umělci jsou
Kryštof Brůha, Lenka Falušiová, Marta Gruber,
Julia Koudela Hansen-Löve, Filip Horyna, Karo-
lína Jelínková, Alena Kučerová, Matěj Lipavský,
Ondřej Mestek, Václav Misař, Pavel Mrkus,
Michal Nesázal, Kateřina Ondrušková, Milan
Perič, Adéla Součková, Miloš Šejn, Vladimír Véla
a Michaela Vélová Maupicová. Výstava potrvá
do 10. listopadu anabídne doprovodný program
pro děti i dospělé Studia GFDP.

Odhalení 
pamětních desek

Ve středu 9. října bude na budově ZŠ Jiráskovy
sady slavnostně odhalena pamětní deska věno-
vaná herci, malíři aspisovateli Josefu Hlinomazovi
(na snímku vlevo). Akce se uskuteční od 10.00.
Ve čtvrtek 10. října si lze připomenout básníka
aspisovatele Fráňu Kučeru. Pamětní deska věno-
vaná této osobnosti bude odhalena v 10.00 vPraž-
ské ulici na budově městského infocentra. Obě
vzpomínkové akce proběhnou za účasti vedení
města, pozvaných hostů i veřejnosti. 

Den městské mobility
V pátek 4. října 2024 se v Příbrami uskuteční Den městské mobility, a to na novém Dětském

dopravním hřišti na adrese Komenského 531. Od 14.00 do 18.00 čeká návštěvníky program, který
zahrnuje mimo jiné i jízdy historickými autobusy a bezplatné cestování městskou hromadnou
dopravou. Jedním z lákadel budou historické autobusy Škoda 706 RTO a Karosa ŠL 11, které
pojedou po speciální trase PID1. Linka povede v trase Legionářů (dopravní hřiště) – nám. 17. lis-
topadu – Zdaboř, Nemocnice – Školní – Barandov – Náměstí T. G. Masaryka – Svatá Hora – Jiráskovy
sady – Průmyslová zóna – Legionářů (dopravní hřiště) v intervalu 30 minut. Kromě dopravy se
návštěvníci mohou těšit na ukázky trendů v městské mobilitě, RC modely vojenské a železniční
techniky v měřítku 1/16, jízdu na „fruit bike“, šlapací káry a další atrakce pro celou rodinu.

Stává se vám, že sice slyšíte, ale špatně rozumíte? Jaké pomůcky vám pomohou? Jak zlepšit
srozumitelnost běžného hovoru či poslechu televize? Na tyto otázky dostanete odpověď ve stře-
du 16. října, kdy se od 10.00 koná přednáška „Slyšíte, ale nerozumíte? Poradíme, jak si pomoci
se ztrátou sluchu“. Po akci následuje poradenský den, týkající se kompenzačních pomůcek
s odborníkem a technikem Jaroslavem Paurem, který povede i samotnou přednášku. Najdete
nás na adrese Příbram, Žežická 193 nebo tel. 603 570 340. Jsme tady pro osoby se sluchovým
postižením, kterým poskytujeme odborné sociální poradenství, týkající se kompenzačních
pomůcek a základní sociální poradenství, jako jsou úřady, vyřizování osobních záležitostí
a další služby.

S Ivana Maršíková, Jana Císařová
Centrum pro neslyšící a nedoslýchavé, pobočka Příbram

Přednáška pro nedoslýchavé a neslyšící

Začala druhá etapa obnovy mostu na Rynečku
V pondělí 23. září začala druhá etapa projek-

tu, který řeší demolici a výstavbu silničního
mostu na Rynečku. V této fázi dojde k demolici
a následné výstavbě první části mostu. Práce
budou probíhat tak, aby byl zachován vjezd
na parkoviště. „V oblasti Rynečku je problém
s parkováním, proto se při projektování dbalo
na to, aby velké parkoviště mezi domy na Ryneč-
ku bylo přístupné. Vjezd bude zachován z hlavní
komunikace, výjezd z parkoviště bude veden
ulicí Ryneček do ulice Špitálská,“ informoval
starosta Jan Konvalinka. Se zahájením druhé
etapy souvisí dopravní omezení na komunikaci
vedoucí ulicemi Březnická – Čs. armády. Provoz

v oblasti, kde bude probíhat stavba, bude sveden do jednoho jízdního pruhu s tím, že doprava bude
řízena semafory. Částečné dopravní omezení bude trvat po celou dobu výstavby, tedy jak ve zmíněné
druhé, tak i v následující třetí etapě, která bude řešit druhou část mostu. Zmíněné omezení se až
na výjimky nedotkne autobusové dopravy. „Most Ryneček je ve stavu, kdy je jeho obnova potřebná.
Přestavba nás na několik měsíců dopravně omezí, ale výsledkem bude nové mostní těleso, které
vydrží další desítky let,“ dodal starosta.

Tři Trubky usilují o titul Stavba roku
Dům přírody Brd zaznamenal mezi turisty

oblibu, projekt renovace neunikl pozornosti
ani odborné veřejnosti. Po ocenění poroty Stav-
by roku Plzeňského kraje se areál Tři Trubky
dostal i do celostátního finále soutěže. Dům
přírody Brd se probojoval mezi 37 finalistů
z celkového počtu 120 přihlášených staveb
a pokračuje v soutěži o hlavní ocenění. Slav-
nostní galavečer Stavby roku 2024, kde budou
následně uděleny tituly a zvláštní ceny, se
uskuteční 8. listopadu 2024 od 20.00 v praž-
ském Rudolfinu.
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Pietní akty
Město Příbram zve občany na vzpomínkovou akci u příležitosti 106. výročí založení Českoslo-

venské republiky, která se uskuteční v úterý 29. října 2024. Na programu je pietní akt u Pomníku
padlým v 1. světové válce v Arnoštových sadech (13.00) a pietní akt u sousoší Padlým synům Bře-
zových Hor na náměstí Hynka Kličky (13.45).

Krajské volby vyhrálo hnutí ANO
Ve dnech 20. a 21. září se uskutečnily volby do krajského zastupitelstva. Ve Středočeském kraji,

v jehož zastupitelstvu zasedá 65 osob, zvítězilo hnutí ANO 2011 se ziskem 25 mandátů následované
Starosty a nezávislými s 20 zastupiteli. Na třetím místě skončila koalice Spolu (ODS + TOP 09 + KDU-
-ČSL) se ziskem 13 mandátů. Do krajského zastupitelstva se dostala ještě koalice SPD, Trikolory a hnutí
PRO se čtyřmi mandáty a „Stačilo! – Spojená levice“se ziskem tří zastupitelů. Volební účast činila 33,23 %.
V čase zaslání tohoto vydání do tisku nebylo stále jisté, jaké politické subjekty utvoří vládnoucí koalici. 

Inovace na poznejpribram.cz
Turistický web poznejpribram.cz města Příbram prošel redesignem. Úpravy se uskutečnily

v nastavení plánovače výletů, modulů pro interaktivní výběr dalších turistických cílů, gastro
podniků a ubytování v Příbrami a okolí nebo v provázání míst s kalendářem akcí. Integrace strojového
překladače DeepL, který využívá umělou inteligenci, umožňuje obsah webu automaticky překládat
do cizích jazyků. Projekt byl realizován díky dotaci ze Středočeského Fondu podpory cestovního
ruchu. Náklady činily 101 000 korun bez DPH, 90 % nákladů bylo pokryto zmíněnou dotací a úpravy
realizovala společnost Smartim. Stránky v dosavadní podobě fungovaly od roku 2021.

DekaPro Nemocnici
Hořovice

Nezisková organizace Babíkov spustila pro-
jekt DekaPro Nemocnici Hořovice, který má
za cíl zlepšit podmínky pro děti trpící závažný-
mi onemocněními na oddělení dlouhodobé
intenzivní ošetřovatelské péče v Nemocnici
Hořovice. Zároveň chce projekt poskytnout
podporu jejich rodinám. Hlavní myšlenkou je
propojit generace – každý může pomoci tím,
že uháčkuje či uplete čtverce o velikosti
30 × 30 cm, z nichž vzniknou deky pro děti.
Výtěžek z projektu poputuje na zajištění terapií
a pomůcek, které nejsou hrazeny z veřejného
zdravotního pojištění, jako jsou hipoterapie,
canisterapie a aromaterapie. Projekt byl zahá-
jen 18. května 2024 a každý, kdo má chuť
pomoci, se může zapojit. Pro více informací
navštivte www.babikov.cz/dekapro nebo kon-
taktujte zakladatelku Gabrielu Šejbovou (tel.:
720 705 767).

S Aktuality zpracoval: Stanislav D. Břeň

Prodej domu ve Zbenicích s pozemkem 1770 m2.
Na zahradě je dále původní zemědělská stavba.
ENB: G. Cena:  4,9 mil. Kč

Prodej starožitné chalupy s pozemkem 1272 m2

ve Skrýšově. 
ENB: G. Cena: 3,29 mil. Kč.

Prodej stavebního pozemku 1103 m2 s podílem
na komunikaci 161 m2 a sítěmi v Narysově. 

Cena:  4,1 mil. Kč

Prodej mimořádného RD v Příbrami. Pozemek
1338 m2. Dispozice 7+1, garáž. 
zatím ENB: G Cena: 14,9 mil. Kč

Svěřte nám i Vy klíče od Vaší nemovitosti a my Vám ji dobře prodáme
Zavolejte, přijedeme…

tel. +420 318 630 850, 602 607 982
Dlouhá 90, Příbram III, druhý dům pod Svatohorskými schody (vchod do dvora)

www.realitypintner.cz, info@realitypintner.cz

Ryze česká rodinná realitní kancelář
34 let v Příbrami

Tradice – Jistota – Korektnost

Výběr z nabídky:

inzerce



ANNA ČIPEROVÁ, DIVADLO A. DVOŘÁKA
Přestože Příbram nepatří mezi velká města,

myslím, že nabídka kulturního dění je zde
poměrně bohatá. Otázkou ale zůstává, které
žánry nebo typy pořadů jsou mezi místními oby-
vateli nejoblíbenější, a které naopak chybí. Dal-
ším problémem je občasná kumulace akcí
během jednoho dne.

Divadlo A. Dvořáka si na počet návštěvníků
nemůže stěžovat. Od doby pandemie jejich
počet každoročně roste. V roce 2022 navštívilo
divadlo 27 172 diváků, zatímco loni to bylo již
63 086. V návštěvnosti kin se umisťujeme na
61. místě z celkového počtu 610 kin v ČR.
Divadlo A. Dvořáka je však multifunkčním zaří-
zením, které nabízí nejen dvě divadelní scény,
ale také estrádní sál, kino a D-klub, což zname-
ná, že nabídka kulturních pořadů je ještě širší.
V loňském roce navštívilo kulturní dům téměř
150 000 lidí. Navíc jsme odehráli 75 zájezdo-
vých představení, což nás velmi těší. Pořadatelé
často zvou pražská divadla, a pokud opakovaně
objednávají „neznámé“ městské divadlo, je to
pro nás velmi příjemné překvapení.

Ačkoliv nás zájem diváků těší, každoročně
očekáváme, jak dopadne prodej předplatného.
Mezi abonenty patří nejen diváci z Příbrami
a širokého okolí, ale také z Berounska a Prahy.
Nevýhodou dosud bylo, že zájemci o předplatné
museli přijet osobně do divadla. Ale to se nyní
mění. Od letošního roku bude možné předplat-
né zakoupit i online, stejně jako e-vstupenky.
Návod najdete brzy na našich stránkách.

MAGDA DANEL, GALERIE FRANTIŠKA
DRTIKOLA PŘÍBRAM

Z mého pohledu ředitelky galerie, dříve půso-
bící v různých oblastech kultury a umění, je
zájem o kulturu stále rostoucí. Po etapě covidu
se vše opět vrátilo k životu, i když jinak. Mnozí
pořadatelé museli přehodnotit priority i obsah
nabízených programů, publikum se mění, lidé
mají stále větší přístup ke kultuře i v soukromí
domova. Jsou přehlceni informacemi a život-
ním tempem, a hledají vybočení z každoden-
nosti, jinou zkušenost, aby si odpočinuli,
pobavili se, nabourali si zdánlivé jistoty, položili
si zásadní otázky nebo se jen potkali u dobré

příležitosti. Kultura stejně jako sport byla a je
součástí každé společnosti, obojí nás jako jed-
notlivce i společnost může rozvíjet, posílit a kul-
tivovat. Za mých devět měsíců působení
v Galerii Františka Drtikola v Příbrami vidím,
že zájem o kulturu a umění je v Příbrami stejný
jako jinde. Nabídnete-li lidem kvalitní kulturní
produkce, vložíte-li do jejich přípravy dostatek
energie i prostředků, povede-li se propagaci
správně zacílit, pak se dočkáte odezvy publika.
Vidím to v Příbrami u všech institucí – Hornic-
kého muzea Příbram, Divadla A. Dvořáka,
Hudebního festivalu Antonína Dvořáka, Měst-
ského kulturního centra, Knihovny Jana Drdy,
Sportovních zařízení města Příbram, ale i Měst-
ského úřadu Příbram, základních uměleckých
škol a dalších. Vnímám taky ochotu při komu-
nikaci mezi těmito subjekty a vzájemnou pod-
poru a snahu nelézt si termínově do zelí. Určitě
je vždy na čem dále pracovat a co zlepšovat, ale
sleduji tady velkou spoustu nadšených praco-
vitých lidí, kteří přicházejí s pestrou nabídkou
kvalitních kulturních akcí pro rozdílné cílové
skupiny. A pozoruji rovněž zájem o tyto akce
a za galerii mohu říct, že zaznamenáváme od
března jeho růst. Uvědomuji si však, že za něj
vděčíme i dlouholeté práci těch, kdo pro galerii
udělali mnohé před námi. Velmi nás těší trvající
zájem seniorů o výstavy a další programy, kteří
i ve vedrech či mrazech neváhají dojít na Záme-
ček-Ernestinum, vyšlapat dvě patra schodů
a pobýt u nás odpoledne nebo večer. Máme
radost z velkého zájmu škol, s nimiž rozví jíme
spolupráci v rámci nově vznikajícího projektu
Studia GFDP. Věříme, že naše aktivity podpoří
nejen růst místní komunity okolo dění v galerii,
ale také občanskou sounáležitost i otevřenou
společnost. Kultura nás spojuje, dáme-li tomu
šanci. 

JOSEF VELFL, STANISLAVA CHARVÁTOVÁ,
HORNICKÉ MUZEUM PŘÍBRAM

Hornické muzeum Příbram se svým počtem
prohlídkových tras řadí k největším hornickým
muzeím v České republice i v Evropě. Od roku
2007 přivítá muzeum každoročně více než
100 000 návštěvníků, což z něj činí nejnavště-
vovanější příspěvkovou organizaci Středočes-
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Od divadla po rockový klub: 
Jaké kulturní akce Příbramany lákají?
Jak se v Příbrami daří kultuře? O které kulturní akce je největší zájem? Jak se situace změnila po covidu? Prostřednictvím
vyjádření pořadatelů jsme se pokusili zmapovat zájem o kulturní dění v Příbrami. 

V hlavě 2 a Kajínek

Promítání animovaného filmu V hlavě 2,
které se uskutečnilo 7. září 2024, trhalo
rekordy v návštěvnosti letního kina. Přišlo
716 osob. Ještě vyšší návštěvnost měl
v polovině srpna film Já, Padouch 4, na kte-
rý zavítalo 735 diváků. Poslední takto vyso-
ké divácké oblibě v „letňáku“ se těšil film
Kajínek, který se promítal 19. srpna 2010,
kdy přišlo 1191 diváků.

Foto: Galerie Františka Drtikola Příbram, Městské kulturní centrum Příbram, Divadlo A. Dvořáka Příbram, Hor-
nické muzeum Příbram
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kého kraje a významný turistický cíl i v celo -
státním měřítku. V letošním roce se návštěvnost
pohybuje na stejné úrovni jako v roce 2023,
takže věříme, že i letos přivítáme stotisícího
návštěvníka.

Ke stabilně vysoké návštěvnosti přispívá
zejmé na atraktivita historického podzemí, což
potvrdila i anketa realizovaná během léta 2023.
Pozornost vzbuzují také kulturní akce a nabídka
poboček muzea, především Skanzenu Vysoký
Chlumec. Nemalou roli v zájmu veřejnosti
o Hornické muzeum Příbram hraje i naše snaha
neustále přinášet něco nového. V loňském roce
jsme zrekonstruovali podzemní prostor pod
strojovnou Ševčinského dolu a zpřístupnili naši
nejnovější pobočku Uranový důl Bytíz k pro-
hlídkám části areálu. Letos jsme otevřeli ven-
kovní expozici Geopark Brd a Podbrdska
v areálu dolu Vojtěch, venkovní výstavu v areá-
lu Uranového dolu Bytíz a také jsme zrenovovali
těžní věž Ševčinského dolu.

Během prvních osmi měsíců roku 2024
muzeum uspořádalo 29 kulturních akcí, z nichž
nejvíce zaujaly Prokopská pouť (doprovodný
program v  muzeu navštívilo kolem 5000
návštěvníků), Velikonoce ve Skanzenu Vysoký
Chlumec (kolem 3400 návštěvníků) a Den
řemesel (kolem 1500 návštěvníků). Tyto akce
patří k nejnavštěvovanějším každoročně.
Zaznamenali jsme nárůst zájmu o Prokopskou
pouť, kde počet návštěvníků vzrostl z přibližně
3000 v roce 2022 na 4000 v roce 2023, zatímco
ostatní jmenované akce si udržují dlouhodobě
podobnou úroveň návštěvnosti. Letos nás ještě
čekají mezi nejpopulárnějšími událostmi Den
Středočeského kraje s doprovodným progra-
mem Havířské šprýmování (v roce 2023 
přibližně 2400 návštěvníků) a Vánoce v hor-
nickém domku a Štědrovečerní šichta (v roce
2023 také přibližně 2400 návštěvníků).

Celková nabídka kulturního vyžití v Příbrami
a okolí je velmi bohatá. S ostatními organizátory
akcí se snažíme spolupracovat a nekonkurovat
si termínově ani obsahově, i přesto však občas
knějakým kolizím dochází. Společná propagace
a propojení některých aktivit, byť pořádaných
různými subjekty, by mohly zpřehlednit nabídku
pro návštěvníky a přinést synergický efekt,
ze kterého by těžily všechny zúčastněné strany.

VLASTIMIL ŠEVR, MĚSTSKÉ KULTURNÍ
CENTRUM PŘÍBRAM 

Zájem veřejnosti o kulturní a společenské
akce v Příbrami podle našeho názoru zůstává
stálý a konzistentní. Existují akce, které mají
svoji stabilní návštěvnickou základnu. Jsou to
akce, které se konají pravidelně, mají svou his-
torii a lidé už vědí, co mohou očekávat a na co
se těší. Patří sem např. Novák Fest, pohádky
v Lesním divadle nebo Příbramská svatohorská
šalmaj. Důležitým faktorem je samozřejmě také
počasí, ale to je vždy nejisté.

Co vnímáme jako „ožehavé“, je pořádání akcí
s interprety, kteří nejsou příliš známí, a akcí bez
tradice. Ale i toto je součástí a nyní i cílem práce
MKC. Chceme pořádat alternativnější akce
a zvát umělce, kteří nejsou mainstream. Mys-
líme si, že v Příbrami je mnoho nadšenců, spol-
ků, klubů a pořadatelů, kteří mají podobnou
cílovou skupinu, a není potřeba publikum
a návštěvníky přehlcovat. Trochu těžší je práce

s  mladou generací, která se do klubů příliš
nehrne.

Podpora kultury v Příbrami? To je spíše otázka
pro návštěvníky. Oni by měli říct, co jim chybí,
zda se o akcích dostatečně dozvídají a jestli je
možné něco zlepšit či posunout.

KATKA NOLČOVÁ, KNIHOVNA JANA DRDY
Knihovna se v průběhu let výrazně transfor-

movala a přestala být pouze půjčovnou knih.
Nadále plní svou klíčovou roli vzdělávací a kul-
turní instituce, přičemž reaguje na měnící se
potřeby současné společnosti. Dnes knihovna
nabízí širokou škálu služeb a aktivit, které pře-
sahují rámec tradičního půjčování knih azahrnují
vzdělávací programy, kulturní akce a volnoča-
sové aktivity pro všechny věkové kategorie.

Velkou skupinou návštěvníků jsou děti.
Ve spolupráci se základními a středními školami
pro ně připravujeme lekce informační výchovy.
Mezi zavedené celostátní akce patří Noc
s Andersenem, Knížka pro prvňáčka a Den pro
dětskou knihu. Podle pozitivních ohlasů dětí
i rodičů jsou úspěšné i příměstské tábory. Dopo-

lední program s názvem S knížkou do života –
Bookstart se zaměřuje na děti v předškolním
věku.

Velmi oblíbené jsou také cestovatelské před-
nášky, které pravidelně pořádáme. V poslední
době jsme se vydali do Maroka, Střední Ameri-
ky, Dánska, Indie, Bolívie, Ekvádoru a na Gala-
págy. Tyto akce se těší velkému zájmu
veřejnosti, což dokládá i vysoká návštěvnost.
Osvědčené programy se časem proměňují v cyk-
ly, jako např. Dějiny umění, kterými nás Jana
Froňková provází již dvanáct let. Literární sou-
těž pro mladé autory Příbram Hanuše Jelínka
pořádáme už 28 let. Při literárních podvečerech
se v knihovně setkávají básníci se svými čtenáři,
a knihovna se stává místem pro křty knih pří-
bramských autorů.

Další věkovou skupinou, na kterou myslíme
při přípravě akcí, jsou senioři. Virtuální univer-
zita třetího věku u nás probíhá již devátým
rokem. V reakci na společenské potřeby se
knihovna nově zaměřuje na vzdělávání v oblasti
digitální gramotnosti. Při přípravách vzděláva-
cích seminářů pro seniory 65+ spolupracujeme
na projektu Digitální odysea.

Pro návštěvníky všech věkových kategorií
připravujeme kurzy ve spolupráci s MPSV.

Je třeba zdůraznit, že naše aktivity jsou z vel-
ké části nekomerční a vznikají díky kreativitě
a pracovitosti knihovnic a dobrovolníků.
Za první pololetí roku 2024 jsme uspořádali
676 kulturních a vzdělávacích akcí, které
navštívilo 11 781 návštěvníků. Z tohoto počtu
bylo přes 80 % akcí určeno pro děti a mládež.

MARTIN ČERMÁK, FESTIVAL ODRAZ
Z perspektivy mladého člověka v Příbrami

vnímám velmi omezenou živou kulturní síť.
Na mysli mám kulturu občanskou – soukromou,
mimo veřejné instituce, které zde naprosto

Počet účastníků na příbramských akcích v roce 2023

6. leden – Tříkrálový průvod: 2000
29. březen – Sportovec regionu – KD Příbram: 400
19. duben – Ples seniorů – KD Příbram: 300
27. duben – Čarodějnice – areál Nový rybník: 2500
9. květen – Šlápni do toho – cykloakce u Junior klubu: 150
16. červen – Vítání slunovratu – areál Nový rybník: 300
18. červen – Novák Fest – areál Nový rybník: 2500
1. a 2. červenec – Prokopská pouť – Březové Hory: 3000

Příbramské kulturní léto: červen–září
25. červen – dechovkový koncert – Eva a Vašek – Příbram: 600
20. srpen – dechovkový koncert – Rožmitálská Venkovanka – Dvořákovo nábřeží: 400
22. červenec, 26. srpen – Chill zóna Junior – Junior klub Příbram: 800
2., 4., 9., 11. srpen – letní kino Příbram – promítání filmů: 2500
9. červenec, 6. srpen, 3. září – Lesní divadlo – divadelní pohádky: 500

9. září – Příbramská svatohorská šalmaj – Svatá Hora Příbram: 3000
říjen – Den mobility – Příbram: 500
říjen – 21. ročník Mezinárodního festivalu outdoorových filmů (MFOF) – Příbram: 700
2. listopad – Turnaj o pohár starosty – Příbram: 300
3., 10., 17., 24. prosinec – Adventní akce: 5000
45 akcí v Junior klubu – koncerty, přednášky, stand-up vystoupení atd.: 6750

Pozn.: V přehledu jsou uvedeny akce, které pořádá Městské kulturní centrum zřizované městem
Příbram. Na většinu akcí není stanoveno vstupné, proto uvedená čísla (celkově 32 200) jsou
odhadem pracovníků MKC. 

V Příbrami je v porovnání
s podobně velkými městy
nemnoho aktivních
kulturních spolků, o absenci
soukromých klubů nemluvě.
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dominují. Příbramští z vlastní iniciativy netvoří
místa pravidelného setkávání, klubovou scénu,
nepořádají promítání filmů, básnické večery
apod. Městské organizace místní poptávku
poměrně uspokojují, konkurenci z občanské
společnosti ale příliš velkou nemají. Z doslechu
a vyprávění vím o mnoha minulých lokálních
kulturních projektech. Kam se ale ztratil tento
iniciativní duch, respektive diváctvo za uměním
docházející, jsem se zatím nedozvěděl. V Pří-
brami je v porovnání s podobně velkými městy
nemnoho aktivních kulturních spolků, o absen-
ci soukromých klubů nemluvě, a to jsou právě
síly, které podle mého na scéně chybí. Prázdný
prostor zdárně a kvalitně vyplňují městské insti-
tuce – pozitivně bych vypíchl hlavně několik
posledních projektů Galerie Františka Drtikola,
případně fungování Junior klubu, kam se Měst-
skému kulturnímu centru daří dostávat i zají-
mavé interprety. Roli občanské iniciativy to ale
nahradit nemůže, je na lidech, aby si vytvořili
vlastní různorodou scénu.

Jak místní kulturu dál rozvíjet? Příbramská
scéna má, myslím, ztížené podmínky z vícero
důvodů: blízká konkurence Prahy, diskontinui-
ta v důsledku dějinných událostí, publikum
náročné, ale poměrně konzervativní, otisk asa-
nace města nesoucí s sebou méně „hezkých
a živých“ zákoutí vybízejících ke kulturní 
realizaci... Z části jde o věci, které nemají jed-
noduchá řešení. Město ale může občanským
iniciativám pomoci např. další podporou spol-
kové činnosti, alokací vyšší částky v programo-
vých dotací či zvýšením maximálního limitu
jejich čerpání. Za důležité vnímám, jak snahu
podporovat samotné tvořící, tak i štědrost
k infrastruktuře a pracovníkům a pracovnicím,
kteří projekty zprostředkovávají a realizují. Je
také na příbramském diváctvu, aby vytvořilo
poptávku po diverzifikovaném kulturním vyži-
tí, nových scénách, případně ukázalo, že dokáže
ocenit i nevšední či náročnější kusy a početněji
dorazit i na akce jiného než gastro, sportovního
či popového charakteru. 

Co se návštěvnosti našich akcí týče, Odraz je
velmi mladá iniciativa, statistiky návštěvnosti
tak můžeme vnímat až v postcovidové době
(v důsledku pandemických dopadů na mladou
kulturu jsme vlastně začali projekt rozvíjet).
Návštěvnost nám v průběhu uplynulých let
konstantně roste, bude to ale spíše tím, že se
akce teprve dělat učíme a ty zlepšujíce se při -
tahují postupně početnější a početnější publi-
kum. Projekty Odrazu se zpravidla nezaměřují
na konkrétní věkové skupiny, zájem o nás ale
projevují hlavně naši vrstevníci, lidé v rozmezí
20 až 30 let. Určitě jde o publikum, na které se
umíme lépe napojit, nemyslím ale, že by mladá
kultura neměla potenciál oslovit i publikum
„dospělejší“. Tyto spoluobčanky a spoluobčany

se nám v Příbrami – mimo věrné skupinky – daří
oslovovat spíše sporadicky.

PETR STAWARZ, PB BOWLING KLUB
Poptávku po kultuře tu kompletně zajišťuje

město. Má ulice, náměstí, kulturní dům, divadlo,
D-klub, Nový rybník, Junior klub, Lesní divadlo
Skalka a letní kino. Akce jsou „přikryté“ dota-
cemi, a tak nehrozí žádné podnikatelské riziko.
Město nabízí převážně i svoje občerstvení. Pár
událostí připraví v letním kině i nějaký velký cizí
promotér, který doveze kapely známého jména.
Několik koncertů nebo výstav udělají spolky
s dotací. To je asi tak všechno. Najde se tu několik
soukromých pořadatelů, ale ti organizují spíše
málo navštěvované akce pro kamarády. 

ELIŠKA GREGOROVÁ, SVATÁ HORA
V letošním roce jsme zaznamenali stoupající

zájem o sérii přednášek Věry Smolové – letoš-
ním tématem byly Zázraky ze svatohorských
ambitů. Co se týče návštěvnosti, úspěšná byla
i již tradiční Noc kostelů, dorazilo kolem 600
návštěvníků. Co se týče našich hlavních pout-
ních slavností, počet návštěvníků oslav výročí
Korunovace a hlavní pouti Nanebevzetí Panny
Marie je přibližně stejný jako v minulých letech.
Oblíbenou akcí je také Postní a Říjnový koláč
v ambitech. Z vícedenních akcí je atraktivní
Zážitková noc na Svaté Hoře. 

Obecně je největší zájem o akce, kde je vstup-
né zdarma nebo dobrovolné. Z tohoto hlediska
jsou úspěšné také volně přístupné výstavy
v rohových kaplích. Hojně navštěvované je též
sváteční Zpívání u jesliček a Nedělní varhanní
půlhodinky.

Po pandemii koronaviru jsme zaznamenali
pokles organizovaných zájezdů – jezdilo k nám
méně skupin z Bavorska, USA apod. Nyní už
zase zájem stoupá. Typickými návštěvníky Sva-
té Hory jsou v současnosti spíše rodiny s dětmi
či dvojice. Setkáváme se též s turisty, kteří jsou
v okolí na delší dovolené. V posledním roce
narostl zájem o kratší prohlídkové trasy, ze -
jména o prohlídku sklepení a zvonice. 

Kulturních akcí je v samotném městě i v jeho
okolí velké množství, kolizi jednotlivých pro-
gramů se tak bohužel z podstaty věci asi nevyh-
neme. Kalendář akcí na webu města
považujeme za užitečný nástroj pro plánování.
Některé termíny akcí – týká se to zejména cír-
kevních svátků a s tím souvisejícího programu
jako např. slavnost Korunovace, poutě, Veliko-
noce a Vánoce ovšem nemůžeme ani při nejlepší
vůli přesouvat, neboť jsou pevně dané liturgic-
kým kalendářem. 

KATEŘINA JAHELKOVÁ, SZM PŘÍBRAM
V Příbrami se nejen sportuje, ale také bohatě

kulturně žije, a jsme rádi, že i my, Sportovní

zařízení města Příbram, můžeme být nedílnou
součástí tohoto dění. Po těžkém období pande-
mie jsme se dokázali vzchopit a vrátit se zpět
silnější. Měnící se struktura návštěvníků nás
nezastavila – naopak jsme se přizpůsobili a oslo-
vili nové publikum.

Jedním z příkladů je letní kino, které i v době
streamovacích služeb, jako je Netflix, stále při -
tahuje diváky. Na animovaný film Já, Padouch 4,
dorazilo téměř 750 lidí. Přes léto jsme promítali
pravidelně každé úterý ajednu zářijovou sobotu,
což přineslo nejen vysokou návštěvnost, ale
i obrovskou radost z toho, že společná kulturní
setkání mají stále svou hodnotu. V podobném
formátu chceme pokračovat i příští rok.

Letní kino není určeno pouze pro promítání.
Hostili jsme zde i koncerty s hvězdami české
hudební scény, jako jsou Mirai či Ewa Farna,
jejichž vystoupení přilákala davy. Také areál
Nového rybníka ožil mnoha akcemi, jako byly
např. Vepřové hody, které letos díky krásnému
počasí zaznamenaly několikanásobnou
návštěvnost oproti loňsku. Oblíbená akce Zami-
lovaný Novák přivítala až 1500 lidí.

Propojujeme také kulturu s místními školami,
kdy žáci základních uměleckých škol pravidelně
vystupují na našich akcích. Během léta jsme
pořádali animační programy pro děti, malování
na obličej a minidiskotéky, a novinkou byly ani-
mační čtvrtky na venkovním bazéně.

Sport a kultura se v Příbrami vzájemně
doplňují. Letošní léto se neslo v duchu sportu
a olympijských her, což jsme reflektovali
i v našich akcích. Námi připravená letní hra pro
děti s názvem PasSport léto 2024 je měla moti-
vovat ke sportování, ochutnávání a zábavě na
našich střediscích a sportovištích. Prodalo se
kolem 800 kusů. Příjemně nás překvapil zájem
o první ročník této akce a již nyní máme nápady
na její rozvoj.

Závěrem lze říci, že zájem o kulturní akce
v Příbrami roste. Lidé si dnes více vybírají, kam
vyrazí, a proto jsou klíčovými faktory nejen kva-
litní program a ceny vstupného, ale také počasí.
Naším cílem je pokračovat v rozvoji kulturního
života a přinášet lidem kvalitní zážitky
i v budoucnu.

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň

Jak často navštěvujete kulturní akce v Příbrami?

14 %: Pravidelně, alespoň jednou týdně.
45 %: Několikrát za měsíc.
39 %: Občas, jednou za pár měsíců.
1 %: Zřídka, jednou do roka.
0 %: Nenavštěvuji kulturní akce vůbec.
1 %: Mám zájem o kulturní akce, ale v Příbrami jsem se zatím nezúčastnil/a.
Pozn.: Výsledky facebookové ankety pro Kahan. K 23. září se vyjádřilo 105 hlasujících. 

Po pandemii koronaviru jsme
zaznamenali pokles
organizovaných zájezdů –
jezdilo k nám méně skupin
z Bavorska či USA. Nyní už
zase zájem stoupá.





JIŘÍ A PETRA NOVOTNÝCH, MONIKA PETROVÁ,
SVOBODA A PŘÍMÁ DEMOKRACIE (SPD)

Na otázku, zda navštěvujeme kulturní akce
v Příbrami, odpovídáme, že ano a velice rádi.
Nejraději navštěvujeme v září Šalmaj, která byla
bohužel tento rok zrušena pro nepříznivé poča-
sí. Dále velice rádi navštěvujeme kulturní akce,
které se během letních měsíců pořádají v letním
kině na Novém rybníku. V zimě během plesové
sezony jsme navštívili několik plesů. Jako nej-
významnější ples považujeme ples Agrární
komory Příbram – zemědělský ples, který se sice
nekoná přímo v Příbrami, ale zato se na tomto
plese podílíme (především Petra Novotná) na
organizaci ve spolupráci se členy představen-
stva Agrární komory Příbram a Zemědělského
svazu Příbram.

Ale musíme říct, že nenavštěvujeme jen kul-
turní akce pouze vokrese Příbram, ale zúčastňu-
jeme se kulturních akcí v celém kraji, jako jsou
Slavnosti města Kladna nebo Nymburské posví-
cení.

Jiří Novotný je členem Kulturní, památkové
a letopisecké komise, která po velmi pečlivém
zvážení rozděluje městské dotace v celkové výši
2 200 000 korun na podporu kultury.

A co zlepšit? Vůbec se nám nelíbí způsob pla-
cení na některých akcích. Musíte si vyzvednout
kartu, kterou si můžete nabít na libovolnou část-
ku, a s touto kartou během celé akce platit. Když
jde celá rodina na tuto akci, jedna karta nestačí
aje nutné jich mít více, které se musí dobíjet. Jed-
ná se hlavně o děti. Není nic jednoduššího než
dát na takové akci dětem určitý obnos, se kterým
si musí během návštěvy vystačit. V případě, že
mají kartu acelou částku nevyčerpají, musíme si
zbytek peněz nechat poslat zpět na účet. Takhle
by dětem peníze zůstaly vpeněžence amohly by
je použít jinde. 

Když shrneme celkovou kulturní podporu
od města, tak můžeme konstatovat, že jsme spo-
kojení.

JAN POSKOČIL, ODS
Každý z nás má od malička určitě rád příběhy.

Mají moc nás přenést do úplně jiných světů, roz-
víjejí naši fantazii, inspirují nás amohou nás mno-
hému naučit. Nějakou formu příběhu má v sobě
většina uměleckých vyjádření. Z tohoto důvodu
je a bude kultura a umění důležité, a to zvláště
v přetechnizované a uspěchané době. Kultura
nese i příběh spojený s národním uvědoměním
ačeskou samostatností. Předkové měli ke kultuře
vždy blízko, aproto můžeme navázat na bohatou
tradici.

Jak Příbram v této tradici pokračuje a co může
nabídnout? Město samo o sobě nemůže určovat
kulturní trendy, k tomu jsou povolanější. Město
ale vytváří zázemí pro kulturní život a podpo-
ruje ho.

Těžištěm kulturního dění je kulturní dům, kde
sídlí divadlo a kino. Význam zařízení je jak z hle-
diska návštěvnosti (přes 100 000 návštěvníků),

tak i z hlediska městského rozpočtu, kdy příspě-
vek činí asi 40 milionů korun. Příbram se může
chlubit vlastním souborem s kvalitním repertoá-
rem. To není úplná samozřejmost. O úspěchu
svědčí divácký zájem, kdy téměř polovina
návštěvníků v kulturním domě přichází právě
kvůli příbramskému souboru. Soubor také pro-
paguje město díky návštěvám lidí ze širokého
okolí i hostování. 

Kromě zmíněné finanční podpory na provoz
je nutné zmínit nedávné investice do divadelního
sálu akina či výstavbu výtahu. Z hlediska budovy
kulturního domu zůstávají značné další nároky
na finance. Po rekonstrukci volá malá scéna, ale
i budova, kde se divadlo a kino nacházejí. 

Dalším místem, kde se lze setkávat s kulturou,
je Knihovna Jana Drdy, kterou ročně včetně pobo-
ček navštíví 67 000 lidí. Důležitým údajem je
počet knižních výpůjček (272 000). Z rozpočtu
města čerpá příspěvek ve výši 15 milionů korun.
V hlavní budově na náměstíT. G. Masaryka došlo
nedávno k rekonstrukci včetně nového výtahu.
Jistý problém knihovny z hlediska financí azajiš-
tění rovnoměrných služeb představuje nutnost
udržovat další tři pobočky – na Březových Horách,
v ZŠ Školní a v Křižáku.

V centru se nachází kulturní instituce, která
sice řádově – ať už v počtech návštěvníků (4800)
či výší rozpočtu (3,7 milionu korun) – nedosahuje
zmíněných organizací. Jedná se o Galerii Fran-
tiška Drtikola Příbram, jejíž sídlo je jedním z kul-
turních klenotů. Zaměření galerie je specifičtější
aosloví jen určitý typ lidí. Galerie má stálou výsta-
vu jednoho ze světově známých umělců a pří-
bramského rodáka Františka Drtikola. Galerie
skýtá potenciál pro rozvoj a posun nad rámec
„pouze“ regionální kulturní instituce. 

Z dalších institucí napojených na město je třeba
zmínit Městské kulturním centrum (rozpočet 9,5
milionu korun), které zajištuje městské akce jako
Šalmaj, Prokopská pouť, advent atd. Nejde očistě
kulturu, tyto akce zahrnují i další aktivity. MKC
připravuje iprogram v Junior klubu, jehož činnost
je zaměřena na mladší ročníky, které by jiné kul-
turní akce neoslovily.

Část aktivit, které mohou být brány jako kul-
turní, se odehrává pod Sportovními zařízeními
města Příbram. Akce jsou organizovány na No -
vém rybníku. Letos organizace převzala iprovoz
letního kina, kdy bylo uněkterých filmů dosaže-
no vysoké návštěvnosti. 

Určitě se musí zmínit Hudební festival Anto-
nína Dvořáka Příbram, který je propojen s městem
přes organizaci Dvořákovo Příbramsko a jeho
finanční příspěvek ve výši asi 1,5 milionu korun.
Produkce přináší vážnou hudbu v podání světo-
vých interpretů. Z hlediska kulturního významu
lze tuto aktivitu považovat za kulturní vrchol,
ikdyž zvlášť v kultuře záleží na preferencích uži-
vatelů. Jeho význam spočívá v tom, že popula-
rizuje tento druh umění asnaží se ispolupracovat
s mladou generací (ZUŠ, ZŠ, MŠ). Velkou měrou
přispívá k reklamě příbramského regionu. 

Nesmí se ani zapomínat na další organizace,
umělecké školy, spolky akroužky, kdy jejich čin-
nost a obětavost mnoha lidí s podporou města
vytváří základnu pro další kulturní rozvoj. 

Někdo by mohl namítnout, že město by nemě-
lo v takovém rozsahu podporovat kulturní život
a mělo by raději dané prostředky více zaměřit
na sociální věci, dopravu, údržbu města, bezpeč-
nost apod. Lidé ale mají i jiné potřeby než pouze
ty, které souvisejí s jejich základním fungováním.
Stále více v poslední době hledáme něco jako
„vnitřní život“.V tom nám umění akultura pomá-
hají a lidé si i v těžších dobách našli prostředky,
aby se těmto věcem věnovali.   

ANTONÍN SCHEJBAL, ČESKÁ PIRÁTSKÁ
STRANA

Jako bývalý provozovatel hudebního klubu
mám ke kultuře vPříbrami opravdu blízký vztah.
Kdykoliv mi to čas dovolí, rád navštěvuji akce
nejrůznějších žánrů a vážím si všech, kteří se
na příbramské kultuře podílejí.

Mezi kulturními subjekty, které rozhodně
stojí za zmínku a pochvalu, je kolektiv kolem
festivalu Odraz. Tento tým, kromě hlavního
festivalu, pořádá i mnoho dalších akcí během
roku.

Jako Piráti dlouhodobě podporujeme přede-
vším kulturu „zdola“, tedy tu, která vzniká
ze spolků amezi jednotlivci. Považujeme ji za nej-
autentičtější azároveň nejefektivnější. Důležitým
pilířem je pro nás dotační program Kulturní akti-
vity, ukterého se dlouhodobě snažíme onavýšení
alokovaných prostředků.

Úroveň Městského kulturního centra (MKC)
hodnotím vcelorepublikovém měřítku jako vel-
mi nadprůměrnou a osobně mám s jeho fungo-
váním pozitivní zkušenosti. Přesto považuji
za klíčové, aby většinu kulturních akcí vPříbrami
organizoval soukromý a spolkový sektor. MKC
by mělo sloužit spíše jako podpora akoordinátor
ostatních organizátorů a soustředit se hlavně
na vlajkové akce, jako jsou Příbramská svatohor-
ská šalmaj nebo Prokopská pouť.

Jako pozitivní příklad dobré praxe vnímám
také koncerty v letním kině pořádané externími
promotéry. Jedná se o efektivní a pro město
výhodnou formu podpory kultury, přičemž Spor-
tovní zařízení města Příbram odvádějí velmi dob-
rou práci.

Prostor, který prošel v posledních letech asi
největší proměnou, je Junior klub. Z původního
undergroundového klubu se stal multifunkční
městský prostor. Současnou dramaturgii avyužití
mimo veřejný program hodnotím vesměs kladně.
Přesto mi na příbramské kulturní scéně chybí
autentický hudební klub. 

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň
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ANKETA

Lze zlepšit podporu kultury?
V rubrice Anketa zjišťujeme názory klubů v příbramském zastupitelstvu. Otázky tentokrát zněly: Navštěvujete kulturní akce
v Příbrami? Která se vám v poslední době nejvíce líbila? A v čem se může město zlepšit při podpoře kultury v Příbrami?
Publikujeme názory těch klubů, které na otázky odpověděly, a to v abecedním pořadí od Z k A. 
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MŮŽETE PŘIBLÍŽIT SOUČASNOU SITUACI
NA TRHU PRÁCE V PŘÍBRAMI A OKOLÍ? 

Podobně jako v jiných okresech Středočes-
kého kraje, i v okrese Příbram, obci Příbram
a jejím okolí přetrvávají problémy zaměstna-
vatelů s kvalifikovanou pracovní silou, techno-
logické problémy a problémy spojené
s energiemi. Stagnaci trhu práce na Příbramsku
a jeho obnovení flexibility a výkonnosti může
zlepšit pouze snížení cen energií a materiálo-
vých vstupů do výroby, komplexní rekvalifika-
ce pracovní síly (například z Národního plánu
obnovy 2022–2027) a zejména ukončení váleč-
ného konfliktu na Ukrajině.

Zaměstnanost na Příbramsku se během jar-
ního období mírně zvýšila a nezaměstnanost
postupně klesala. Registrovaná nezaměstna-
nost v okrese Příbram k 31. srpnu meziměsíčně
i meziročně stagnovala na hodnotě 4,1 procen-
ta, přičemž celkový počet uchazečů o zaměst -
nání v regionu mírně vzrostl. V okrese Příbram
bylo evidováno 3254 uchazečů o zaměstnání,
v Příbrami 1079 a v mikroregionu Příbramsko
1690. Počet hlášených volných pracovních míst
během roku 2024 kolísal, k 31. srpnu vzrostl
na 2967.

V srpnu 2024 se nám na kontaktním praco-
višti Úřadu práce ČR (ÚP) v Příbrami podařilo
umístit na trh práce 294 uchazečů o zaměstná-

ní, což je meziměsíčně o 46 více a meziročně
o 90 více. Hlavní výzvou je a bude zajištění kva-
lifikované pracovní síly pro trh práce, k čemuž
nyní efektivně využíváme Národní plán obnovy
a jeho možnosti pro vzdělávání a rekvalifikaci
uchazečů.

KTERÉ KONKRÉTNÍ SLUŽBY POSKYTUJE ÚŘAD
PRÁCE V PŘÍBRAMI OBČANŮM HLEDAJÍCÍM
ZAMĚSTNÁNÍ? 

Úřad práce těmto občanům podává pomocnou
ruku prostřednictvím poradenství, nabídky vol-
ných pracovních míst a možnosti zvýšení uplat-
nitelnosti na trhu práce díky rekvalifikacím
adigitálním kurzům na webu jsemvkurzu.cz.Dále
nabízíme účast v projektech Evropského sociál-
ního fondu, které zahrnují různé skupinové iindi-
viduální aktivity, například finanční gramotnost,
asistenci při sepisování životopisu nebo doprovod
do zaměstnání. Pro klienty také využíváme spo-
lečensky účelná pracovní místa pro zaměstna-
vatele. ÚP ČR navíc poskytuje evropské služby
zaměstnanosti, tedy zprostředkovává informace
a pomoc při hledání zaměstnání v rámci EU pro-
střednictvím sítě EURES. Uchazečům o za -
městnání úřad vyplácí při splnění zákonných
podmínek podporu v nezaměstnanosti.

JSOU NĚJAKÉ PROGRAMY ZACÍLENÉ PŘÍMO
NA PŘÍBRAMSKO?

Většinou tyto programy fungují plošně. Jsou
výjimky, jako byl nedávný případ Liberty
v Ostravě, kde vyhodnocujeme potenciální rizi-
ka a hrozby a podle toho jednáme. Pokud pro-
pouští významnější firma s více zaměstnanci,
aktivuje se program Outplacement, s touto fir-
mou spolupracujeme a řešíme s ní rekvalifikace. 

JAK RYCHLE SE OBVYKLE DAŘÍ NAJÍT
VHODNÉ ZAMĚSTNÁNÍ PRO REGISTROVANÉ
UCHAZEČE? 

Velmi záleží na tom, s jakými hendikepy pro
uplatnění na trhu práce uchazeči do evidence
přicházejí – věk, zdravotní omezení, péče o děti
a tak dále a samozřejmě také, v jakém oboru
hledají uplatnění. Jinak rychle se podaří nalézt
vhodné zaměstnání pro IT specialistu nebo řidi-
če kamionu a jinak pro administrativní profese,
neboť růst automatizace a digitalizace snižuje
potřebu pracovníků v administrativních rolích,
které jsou snadněji nahraditelné technologiemi. 

JSOU V TOMTO SMĚRU VELKÉ ROZDÍLY
PODLE PROFESÍ?

Ano, podle profesí je rozhodně různě rychlá
uplatnitelnost na trhu práce, někdy je nutné
uchazeče i rekvalifikovat na zcela jiný obor.
Některé profese jsme schopni zaměstnat již při
podání žádosti, například řidiče skupin C, D, ale
záleží na tom, zda chtějí pracovat ve stejném

oboru. V nedostatkových profesích získají lidé
práci během prvních tří měsíců.

KTERÉ OBORY A POVOLÁNÍ JSOU
MOMENTÁLNĚ V PŘÍBRAMI NEJŽÁDANĚJŠÍ? 

Mezi nejžádanější a nejhledanější profese
v Příbrami neustále patří pracovníci ve strojí-
renských oborech, jako jsou soustružníci, obrá-
běči, kovodělníci a strojní technici. Dále jsou
velmi poptávaní svářeči, elektrikáři, operátoři
call center, řidiči nákladních a speciálních auto-
mobilů, strážní, kuchaři a také skladníci a pra-
covníci logistiky. Další vyhledávanou skupinu
tvoří pracovníci ve zdravotnictví, IT specialisté
včetně programátorů, policisté a vojáci. Naopak
menší zájem ze strany zaměstnavatelů je o pozi-
ce v umělecké činnosti, těžební činnosti a les-
nictví.

JAK PROBÍHÁ SPOLUPRÁCE S MÍSTNÍMI
PODNIKY PŘI ZAJIŠŤOVÁNÍ ZAMĚSTNÁNÍ
PRO OBČANY? 

Spolupráce probíhá v podstatě na denní bázi.
Úřad poskytuje zaměstnavatelům informace
o situaci na trhu práce, nástrojích aktivní poli-
tiky zaměstnanosti a dostupných pracovních
silách. Cíleně vyhledává vhodné zaměstnance
z databáze, informuje o podmínkách zaměstná-
vání osob se zdravotním postižením a pracovní
rehabilitaci. Pro zaměstnavatele se pořádají
výběrová řízení a semináře zaměřené na aktuál -
ní témata z oblasti zaměstnanosti. Dále se orga-
nizují Burzy práce, které slouží jako přehlídka
zaměstnavatelů z různých odvětví – jak sou-
kromého, tak veřejného sektoru.

V současné době probíhá projekt Evropského
sociálního fondu – Digi pro firmy, který firmám
umožňuje čerpat příspěvky na vzdělávání a kva-
lifikaci jejich zaměstnanců. Největší potenciál
pro rozvoj této spolupráce vidíme v pokračování
a rozšiřování těchto projektů, které podporují
vzdělávání a zvyšování kvalifikace pracovníků,
což firmám umožňuje lépe reagovat na měnící
se potřeby trhu práce.

JAKOU ROLI HRAJÍ STARŠÍ PRACOVNÍCI
NA SOUČASNÉM TRHU PRÁCE VZHLEDEM
K DEMOGRAFICKÝM ZMĚNÁM A STÁRNUTÍ
POPULACE? 

Nezaměstnaností je v současné době nejvíce
ohrožena skupina obyvatel nad 50 let. Uchazeči
o zaměstnání starší 50 let patří k nejobtížněji
umístitelným na trhu práce, přestože mají zpra-
vidla vyšší pracovní motivaci, zažitý pracovní
rytmus, smysl pro odpovědnost a bohatou pra-
xi. Uchazeči o zaměstnání starší 50 let, kteří
jsou dlouhodobě nezaměstnaní (okres Příbram
k 31. srpnu 2024 eviduje 1206 osob, což před-
stavuje 37 procent z celkového počtu uchaze-
čů), ztrácejí motivaci pracovat, například kvůli

Zaměstnání najdeme rychle 
pro IT specialistu nebo řidiče kamionu
Jaká je nezaměstnanost v Příbrami? Které profese jsou méně potřebné v důsledku automatizace a robotizace? A jaké
socioekonomické skupiny uchazečů mají velké problémy najít nové uplatnění? Mluvili jsme s Martinou Beránkovou, novou
ředitelkou Krajské pobočky Úřadu práce v Příbrami.

Martina Beránková
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nízké úrovni nabízené mzdy, zastaralé kvalifi-
kaci, omezené mobilitě nebo věkovému či zdra-
votnímu handicapu. To vše výrazně snižuje
jejich šance na získání zaměstnání.

Úkolem kontaktního pracoviště ÚP v Příbrami
je pokusit se odstranit tyto bariéry a pomocí
nástrojů a opatření aktivní politiky zaměstna-
nosti a cíleného poradenství vyrovnat nesoulad
mezi poptávkou a nabídkou na trhu práce. Úřad
práce České republiky v Příbrami věnuje těmto
evidovaným uchazečům zvýšenou péči.
Za pomoci nástrojů aktivní politiky zaměstna-
nosti, jako jsou společensky účelná pracovní
místa, rekvalifikace a pracovní rehabilitace,
Národního plánu obnovy a příspěvků na pod-
poru zaměstnávání osob se zdravotním posti-
žením (podle § 78a), jsou i tito uchazeči
umisťováni na trh práce a zapojováni do pra-
covního procesu.

JAK SE VYVÍJÍ NEZAMĚSTNANOST MEZI
MLADISTVÝMI A ABSOLVENTY ŠKOL
V NAŠEM REGIONU?

V okrese Příbram neočekáváme výrazné změ-
ny v počtu evidovaných absolventů a mladi-
stvých ve srovnání s předchozími lety, ani co
se týče relativních, ani absolutních hodnot.
Vzhledem k silnému populačnímu ročníku
dochází v září a říjnu k mírnému meziročnímu
zvýšení počtu těchto uchazečů. Za srpen 2024
byl zaznamenán velmi mírný nárůst počtu
absolventů a mladistvých (+ sedm uchazečů
o zaměstnání).

Snazší vstup na trh práce absolventům a mla-
distvým umožňují nástroje a opatření aktivní
politiky zaměstnanosti, které přispívají
k zaměst návání uchazečů prakticky ve všech
odvětvích. Aktuálně jsou využívány především
projekty z programového období Operačního

programu Zaměstnanost+ (zejména projekt
Evropského sociálního fondu „Záruky pro mla-
dé“), přičemž jednotlivé projekty jsou zaměřeny
na různé věkové skupiny nebo osoby se zdra-
votním postižením. Nejvíce podporovaným
nástrojem je společensky účelné pracovní místo
vyhrazené, kde se nám úspěšně daří umisťovat
účastníky projektů k zaměstnavatelům.

Absolventi strojírenských a elektrotechnic-
kých oborů, kteří se do evidence vůbec nedo -
stanou nebo se v evidenci úřadu nezdrží dlouho,
patří mezi nejžádanější a nejhledanější skupiny
(soustružníci, obráběči, kovodělníci, strojní
technici a elektrotechnici). Zaměstnavatelé se
rozhodli přijímat absolventy bez praxe (ty, kteří
chtějí okamžitě začít pracovat), které následně
zaučují na požadované pozice.

Absolventům, kteří mají zájem o práci, pro-
fesní růst a další vzdělávání, se v současné době
spolehlivě daří najít uplatnění i ve svém oboru.
Ve spolupráci s ÚP jsou rekvalifikováni, vzdě-
láváni a co nejdříve umisťováni na trh práce.

EXISTUJÍ NĚJAKÉ PŘEKÁŽKY, KTERÉ STOJÍ
V CESTĚ MLADÝM LIDEM PŘI HLEDÁNÍ
ZAMĚSTNÁNÍ? 

Mladí lidé často čelí při hledání zaměstnání něko-
lika překážkám, jako je nedostatek praxe, omezené
pracovní zkušenosti anedostatečné propojení mezi
vzděláváním areálnými potřebami trhu práce. Pro
zaměstnavatele může být také odrazující nízká
úroveň takzvaných měkkých dovedností, jako jsou
komunikace, týmová práce nebo řešení problémů.
Školy a vzdělávací instituce by měly podniknout
několik kroků ke zlepšení přípravy studentů na pra-
covní život. Měly by více spolupracovat sfirmami
a vytvářet programy zaměřené na rozvoj praktic-
kých zkušeností, například prostřednictvím stáží
nebo simulovaných pracovních situací. Důležitá
je také podpora kariérního poradenství, které
pomůže studentům lépe naplánovat své kariérní
cíle a cestu k jejich dosažení.

JSOU K DISPOZICI KRATŠÍ NEBO MIKRO
ÚVAZKY?

Mikro úvazky jsou běžné u různých věkových
skupin a profesí. Jsou populární například
u vysokoškoláků, maminek na mateřské dovo-
lené, nebo u lidí, kteří kombinují pracovní čin-
nosti s dalšími povinnostmi. Znám třeba
učitelky, které vypomáhají ve firmách na kratší
pracovní dobu.

V Příbrami od dubna zahájilo provoz detašo-
vané pracoviště Úřadu práce, jehož pracovníci

vyřizují online žádosti o sociální dávky podané
pražskými klienty. Jde tak o první podobné pra-
coviště tohoto druhu v Česku, kdy pracovníci
úřadu v jednom kraji – Středočeském –vyřizují
kompletní agendu pro kraj druhý – hlavní město
Prahu. Úřad práce zatím pro tento účel díky
výběrovému řízení nabral desítky specialistů.
V  mnoha případech poskytujeme možnost
home office nebo zkrácených úvazků. 

JAK VELKÝ VÝZNAM PŘIKLÁDÁTE
CELOŽIVOTNÍMU VZDĚLÁVÁNÍ V DNEŠNÍM
RYCHLE SE MĚNÍCÍM PRACOVNÍM
PROSTŘEDÍ?

Celoživotní vzdělávání má v dnešním rychle
se měnícím pracovním prostředí zásadní
význam, protože umožňuje lidem udržet krok
stechnologickými změnami aměnícími se poža-
davky trhu práce. Neustálé rozšiřování doved-
ností a znalostí zvyšuje jejich konkurence-
schopnost a zaměstnatelnost. Úřad práce pod-
poruje občany v dalším vzdělávání prostřed-
nictvím rekvalifikačních kurzů, poradenství
a finanční podpory na vzdělávací programy,
které jim mohou pomoci získat nové dovednos-
ti, zlepšit jejich kvalifikaci a zvýšit šance
na uplatnění na pracovním trhu. Na stránkách
jsemvkurzu.cz je možné si projít databázi jak
rekvalifikací, tak kurzů digitálního vzdělávání
a udělat si obrázek o tom, jaké kurzy ÚP nabízí
a rovnou si o konkrétní kurz i požádat.

JSOU EFEKTIVNÍ PROGRAMY AKTIVNÍ
POLITIKY ZAMĚSTNANOSTI JAKO VEŘEJNĚ
PROSPĚŠNÉ PRÁCE NEBO PŘÍSPĚVKY
NA DOJÍŽDĚNÍ? 

Vroce 2024 není prioritou podporovat nástroj
veřejně prospěšné práce (VPP) v takové míře,
jak tomu bylo v minulých letech. VPP se nyní
zaměřují hlavně na obce, které mají index sociál-
ního vyloučení vyšší než 12 bodů, a na uchazeče
o zaměstnání, které kvůli svým hendikepům
a potřebě zvýšené péče nelze snadno začlenit
zpět na trh práce. Aktuálně probíhá pilotování
„Integračního pracovního místa“ jako obdob-
ného nástroje VPP, který by kromě umístění zne-
výhodněného uchazeče ozaměstnání zahrnoval
i jeho psychosociální podporu.

Celý rozhovor je na webu kahan.pribram.eu.

S Stanislav D. Břeň

Mezi nejžádanější
a nejhledanější profese
v Příbrami patří pracovníci
ve strojírenských oborech, jako
jsou soustružníci, obráběči,
kovodělníci a strojní technici.

Martina Beránková

Na začátku letošního roku se stala ředitel-
kou Krajské pobočky Úřadu práce v Příbra-
mi. Přes 20 let pracovala ve vedoucích
manažerských pozicích v  soukromém
sekto ru, zejména v oblasti leasingu a ban-
kovnictví. Má zkušenosti z několika spo-
lečností, zejména z oblasti financí, byla mj.
ředitelkou pobočkové sítě Air Bank. Vystu-
dovala management a řízení lidských zdro-
jů a posléze andragogiku. 

Rekvalifikace v rámci Národního plánu obnovy

Zájem o rekvalifikace a jejich důležitost při Úřadu práce České republiky je jasně vidět z mezi-
ročního rapidního nárůstu zahájených rekvalifikací. K 31. srpnu 2024 bylo ve Středočeském
kraji do rekvalifikačních kurzů zařazeno o 3471 osob více než ke stejnému datu v roce 2023,
což představuje nárůst o 252,6 %. Celkem 2796 uchazečů o zaměstnání evidovaných na krajské
pobočce se v srpnu 2024 podařilo umístit na trhu práce. To je meziročně o 1121 osob více, což
odpovídá relativnímu nárůstu o 67 %.
Uchazeči o zaměstnání a zájemci o zaměstnání mají možnost zúčastnit se kurzů realizovaných
ÚP ČR formou zvolených nebo zabezpečovaných rekvalifikací. Nejvíce využívaným nástrojem
jsou zvolené rekvalifikace. V letošním roce (do konce srpna) tuto možnost ve Středočeském
kraji využilo 3039 osob. Největší zájem je o rekvalifikace v oblastech řidičských průkazů
skupiny C, kvalifikačních kurzů pro pracovníky v sociálních službách, chůvy, účetnictví a v sou-
časné době zejména v oborech informačních technologií a Průmyslu 4.0, které jsou součástí
rekvalifikací v rámci Národního plánu obnovy.



Od začátku září jsou v provozu nové veřejné
toalety na Dvořákově nábřeží. Původní
záchodky vybudované v hrázi Hořejší Obory
nahradily modulární toalety, které dodala
příbram ská firma ZRUP za částku 1 675 000
korun vč. DPH. 

„Původní toalety byly několikrát terčem úto-
ku vandalů a vzhledem ke své poloze, kdy byly
umístěny přímo v hrázi rybníka, se stávaly mís-
tem, kde s oblibou nocovaly osoby bez přístřeší.
Od záměru tyto toalety opravit jsme s ohledem
na uvedené skutečnosti ustoupili a našli nové
řešení v podobě modulární stavby, která je navíc
bezbariérová,“ informoval starosta Jan Konva-
linka.

Použití toalet je zpoplatněno částkou
15 korun, kdy platbu je možné provést pouze
prostřednictvím platební karty. „Systém oteví-
rání toalet, tedy systém platby je nastaven tak,
abychom co nejvíce eliminovali útoky vandalů
a využívání prostor pro jiné účely, než pro které
jsou určeny,“ dodal starosta Konvalinka. Veřejné
toalety na Dvořákově nábřeží mají ve správě
Technické služby města Příbrami.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram
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V průběhu prázdnin prošlo kompletní pro-
měnou dětské dopravní hřiště. Nové jsou
dopravní prvky, značení, trasa, povrchy, veřej-
né osvětlení i budova pro výuku. „Dovolím si
říci, že touto rekonstrukcí Příbram získala jedno
z nejmodernějších dopravních hřišť v regionu.
Hřiště bude v dopoledních hodinách sloužit pro
výuku školních dětí, odpoledne a o víkendech
jej bude moci využívat široká veřejnost,“ řekl
starosta Jan Konvalinka.

Nové dopravní hřiště bylo slavnostně otevře-
no ve čtvrtek 19. září. V tento den byla pro

návštěvníky navíc připravena závodní dráha
Dr!ft, skákací hrad, občerstvení a Městská poli-
cie Příbram v průběhu odpoledne prováděla
značení kol pomocí syntetické DNA. Návštěv-
níci si mohli zapůjčit motokáry.

Hřiště fungovalo v Příbrami desítky let.
V minulém volebním období se městu podařilo
vykoupit pozemky pod hřištěm a začalo se uva-
žovat o rekonstrukci, která proběhla během
letošních prázdnin. 

Rekonstrukce byla rozdělena do dvou částí.
Rekonstrukci samotného hřiště provedla firma

Swietelsky stavební za částku 9 314 000 korun
vč. DPH. Druhou část, tedy rekonstrukci zázemí,
realizovala za částku 3 618 000 korun společ-
nost Stavos Příbram.

Dopravní hřiště bude otevřeno od dubna
do října s tím, že mimo letní prázdniny bude
veřejnosti přístupné od pondělí do čtvrtka
od 15.00 do 19.00 a od pátku do neděle a ve
svátky od 14.00 do 19.00. V průběhu letních
prázdnin bude moci veřejnost hřiště využívat
od 14.00 do 20.00. S ohledem na bezpečnost
není na hřišti dovoleno používat elektrokola,
elektrokoloběžky, stejně jako prostředky pohá-
něné benzinovým motorem.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Nové dopravní hřiště není 
pro elektrokola ani elektrokoloběžky
S novým školním rokem je pro děti z Příbrami a okolí otevřeno zcela nové dopravní hřiště. Výuku zajišťuje Městská policie
Příbram, v odpoledních hodinách a o víkendech bude hřiště otevřeno veřejnosti.

Na Dvořákově nábřeží fungují nové toalety
Dvořákovo nábřeží je nejen spojnicí mezi autobusovým či vlakovým nádražím a centrem staré Příbrami, ale také místem, kde se
konají různé akce a občané zde tráví volný čas. Právě zde byly instalovány nové veřejné toalety.

Pohled z dronu na nové dopravní hřiště. Foto (2×): město Příbram
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Současné rozhodování o vodohospodářské
infrastruktuře (VHI) má hlubší historii. Příbram
vlastní VHI – zjednodušeně trubky, čistírnu
a úpravny vody. Před zhruba dvaceti lety se teh-
dejší zastupitelstvo (ZM) rozhodlo, že provozo-
vání tohoto majetku svěří za úplatu do péče
nynější společnosti 1. SčV, kterou vlastní fran-
couzský koncern Veolia. Byla uzavřena tzv. kon-
cesní smlouva, která byla opět rozhodnutím ZM
po deseti letech se stejným subjektem prodlou-
žena. Před asi třemi lety se začalo mluvit o potře-
bě přípravy nového výběrového řízení na
provozovatele. Město si nechalo vypracovat
právní analýzu s několika variantami postupu.
Z ní na jaře roku 2022 vyplynulo, že nejvýhod-
nější je pokračovat v koncesi. Tedy přenechat
provozování za úplatu (nájem) externímu sub-
jektu s  potřebnou kvalifikací. Analýza byla
v dubnu 2022 projednána ZM aradě města (RM)
bylo uloženo vést kroky směřující ke koncesní-
mu řízení (Kahan 5/2022). Město vypsalo tendr
na nového provozovatele, toto řízení běželo
v roce 2023. Přihlásilo se několik subjektů včet-
ně současného provozovatele. Cenově nejvý-
hodnější nabídku – jak se později ukázalo –
předložila společnost SmVaK Ostrava. Na mimo-
řádném zasedání ZM v prosinci 2023 (původní
smlouva s 1. SčV končila v únoru 2024) však
padl návrh zastupitelů SPD na zrušení konces-
ního řízení a provozování VHI ve vlastní režii.
Zaznívaly myšlenky, které by se daly lapidárně
shrnout do vyjádření, že „příbramská voda má
být v příbramských rukou“. Většinou v ZM byl
návrh na ukončení koncesního řízení přijat. 

Během roku 2024 se k VHI uskutečnilo několik
veřejných ipracovních jednání ZM abyly postup-
ně rozpracovávány varianty možného postupu
(v rámečku Pět variant na stole). Na zářijovém
zasedání dostali zastupitelé k dispozici právní
aekonomické zhodnocení. Nejvíce se diskutovalo
o variantě č. 4, která znamená založení nového
společného podniku (joint venture), jenž by VHI
provozoval a v němž by město drželo většinový
podíl (cca 60 %) a 1. SčV cca 40 %. Doba trvání
dohody mezi společníky má být 15–20 let, kdy
se předpokládá opce na odkoupení zbývajícího
podílu městem. Dále se řeší složení orgánů spo-
lečnosti, kdy v základním návrhu je, že by 1. SčV

měla dva jednatele oproti jednomu za město, při-
čemž souhlas musí dát vždy nejméně dva jedna-
telé. Město by zase mělo převahu v dozorčí radě.
Tyto základní parametry jsou obsaženy v tzv.
Term sheetu, tedy návrhu posloupnosti kroků,
které je třeba učinit s cílem realizovat tento záměr.
Advokáti právní kanceláře Rowan Legal, která
zastupuje město akteří byli přítomni na zasedání,
uváděli, že jde ozákladní návrh k dalšímu jednání.
Dokument byl během jednání vícekrát označen
jako nezávazný, ale navržené usnesení předpo-
kládalo schválení jeho textu. 

Pokud město nerozhodne do poloviny prosin-
ce, bude příbramská VHI provozována nejspíše
v režimu povinnosti veřejné služby, někdy nazý-
vané též nucené správy. To by mj. znamenalo, že
obyvatelé a firmy budou zásobováni vodou, ale
Příbram nebude od 1. SčV inkasovat nájem. Ten
se pohybuje kolem 50 milionů korun ročně a je
reinvestován do obnovy stávající VHI. 

PESTRÁ DISKUSE
Na následujících řádcích si ve stručnosti připo-

meneme některé aspekty diskuse (ZM bylo 23. 9.,
tento Kahan šel do tisku 25. září, debata na ZM
bude detailně zaznamenána v oficiálním zápisu,
který bude dostupný na pribram.eu, kde jsou
i podklady k jednání). Jedním z hlavních řečníků
byl zastupitel Václav Dvořák. Jeho vystoupení
adetailní analýzu problematických bodů is jistým
„překladem“ odborných souvislostí do řeči běž-
ných smrtelníků ocenilo hned několik zastupitelů.
Jeho slovní oponentura právních iekonomických
podkladů, které připravili společnost Rowan Legal
a znalec v oboru ekonomika Přemysl Krch, měla
v součtu několik hodin. 

Václav Dvořák nabádal zastupitele, aby si roz-
mysleli, jak se postaví k následující skutečnosti:
Podle návrhu v Term sheetu bude mít město
v novém společném podniku podíl 60%. Při počá-
tečním vlastním kapitálu firmy 100 000 korun
podle něj tak má podíl města hodnotu 60 000
korun. Z předložených dokumentů vyplývá, že
se město v horizontu 15 let zaváže vyplatit 1. SčV
sumu 40 milionů korun (plus úroky – ve finanční
analýze je uváděna cifra 21,5 mil. korun) za mož-
nost účastnit se společného podniku aprofitovat
z něj pouze za předpokladu výrazného zvýšení

vodného astočného. Václav Dvořák uvádí, že vět-
šinu služeb pro nový podnik bude poskytovat
a veškeré materiální i nemateriální zázemí bude
nadále za úplatu poskytovat 1. SčV, tedy menši-
nový vlastník. Podle něj bude vzniklý podnik jen
prázdnou schránkou bez významnější hodnoty. 

V návrhu pro další jednání s 1. SčV je obsaženo,
že tato společnost by ve společném podniku měla
dva jednatele, a město pouze jednoho a mana-
žerské řízení bude plně v rukou 1. SčV (v dozorčí
radě by byla situace opačná). To by podle Václava
Dvořáka vedlo k tomu, že úkony běžného provozu
by si menšinový vlastník ve vzniklé společnosti
mohl řešit podle svého uvážení. Upozornil, že
v podstatě zůstává zachován model současné
koncesní smlouvy, který „nevrací vodu do pří-
bramských rukou“. Naopak město se podle něj
zavazuje k další a delší (z 10 na 15–20 let) spolu-
práci se zahraničním partnerem. 

Starosta Jan Konvalinka oponoval, že vybu-
dovat podnik na zelené louce (var. č. 1) by stálo
asi 120 milionů. „Oceňuji práci, kterou jste si dal
s rozborem, ale my se to celou dobu snažíme udělat
tak, aby nás nečekala rizika nucené správy. Sna-
žíme se dělat vše, aby se situace nestala fatální pro
město.“Aleš Barášek kontroval, že do této situace
se dostalo vedení města samo tím, že nerespek-
tovalo svá předchozí rozhodnutí (výběr varianty
koncesní smlouvy) a že s výkřiky „chceme vodu
do vlastních rukou“ zrušilo dlouho běžící a při-
pravované řízení. Aleš Barášek zároveň kritizoval
to, že data pro ekonomickou analýzu pocházejí
většinově od 1. SčV: „Varianta číslo 4 je nyní před-
kládána jako nejvýhodnější, protože nemáme čas.
Čas ale není argument. Můžeme říci, že budeme
mít ztráty z toho, že budeme pod veřejnou službou,
ale ztráty z varianty číslo 4 mohou být podstatně
vyšší.“ Zároveň poukázal na to, že je třeba mít
„správnou motivaci vybrat pro město opravdu to
nejlepší řešení“asoučasně kvalifikovaný tým pro
vyhodnocení variant i následnou realizaci. Sta-
rosta opakovaně zdůrazňoval, že údaje a data
uvedená v posouzení jsou získaná od provozo-
vatele, nejsou kompletní aže skutečné parametry
dohody budou součástí dalších jednání i schva-
lování v ZM.

VZÍT NA VĚDOMÍ A ROZPRACOVAT JEDNIČKU
Po několikahodinové diskusi i samotná rada

ústy svého jednoho člena, Petra Rottera, upravila
návrhy usnesení. ZM vzalo na vědomí závěry
odborných poradců k transformaci VHI i Term
sheet. V bodě, kdy se hlasovalo o pověření RM
pokračovat v jednání za účelem finalizace práv-
ních dokumentů, ZM nepřijalo usnesení. Na návrh
zastupitele Martina Buršíka ale uložilo radě vypra-
covat detailní analýzu varianty č.1. Další jednání
k VHI bude v listopadu.

S Stanislav D. Břeň

Boj o příbramskou vodu není u konce
Zastupitelstvo města na svém jednání 23. září pokořilo další rekord. Projednávání jednoho bodu trvalo 6 hodin a 17 minut.
Na program se dostal „nesmírně klíčový bod“, jak jej sám i ve své úvodní řeči nazval starosta Jan Konvalinka. Tématem bylo
provozování vodohospodářské infrastruktury města Příbram. 

Pět variant na stole

1: Založení nové společnosti vlastněné a ovládané městem, která bude provozovatelem VHI
(tzv. in-house na zelené louce).

2: Založení nové společnosti provozovatele VHI, koupě části závodu 1. SčV a následný in-house
režim. 

3: Založení nové společnosti provozovatele VHI, zajištění zázemí od 1. SčV nikoli koupí části
závodu (zejména jde o provozní data, pracovníky a nemovitosti potřebné k provozování.).

4: Založení nové společnosti jako společného podniku města a Veolie (tzv. přidružená osoba,
bude mít výjimku pro zadávání veřejných zakázek).

5: Založení nové provozní společnosti a servisní společnosti, která získá zázemí koupí (části)
závodu 1. SčV.

Zdroj definic: Ing. Přemysl Krch – Expert Advisory



Návštěvníci Nového rybníku budou moci
od 2. listopadu obdivovat světelný park, a to
denně od 16.00 do 21.00. Na desítkách ručně

vyráběných světelných soch, dekorací a světel-
ných instalací se rozzáří statisíce LED světel.
Expozice je součástí mezinárodní série světel-

ných výstav Světla vyprávějí, která probíhá
nejen v Česku, ale i v dalších zemích Evropy,
jako jsou Slovensko, Maďarsko, Chorvatsko,
Francie či Německo.  „Příbram se tak stane jed-
ním ze sedmi měst, která se mohou pyšnit pořa-
datelstvím v Česku. Věřím, že akce přinese
návštěvníkům mnoho radosti ahezkých okamžiků
s rodinou, přáteli," řekl řekl Jan Slaba, ředitel
Sportovních zařízení města Příbram. 

Návštěvníci Světelného vodního světa se
mohou těšit na desítky soch a světelných deko-
rací, které budou rozmístěny po celé délce ryb-
níka. K vidění budou světelní slavíci, žáby, ryby
či labutě v nadživotní velikosti. Expozici dodává
firma Decoled. 

S Kateřina Jahelková
SZM Příbram

Cena města Příbrami je oceněním udělova-
ným za významný přínos k rozvoji města Pří-
brami a regionu. Mohou ji získat jednotlivci,
právnické osoby či kolektivy. Cena může být
udělena také „in memoriam“. 

Návrhy na Cenu města Příbrami pro rok 2025
bude možné podávat od 1. října do 30. listopadu
2024. Občané mohou své návrhy zasílat pro-
střednictvím formuláře, který je možné vyplnit
online na webu pribram.eu, případně ho lze
stáhnout do počítače a vyplněný poslat e-mai-
lem na adresu cenamesta@pribram.eu, nebo
ho odevzdat v  Informačním centru města 
Příbram na adrese Pražská 129. Ve formuláři je
třeba uvést jméno navrhovatele a kontakt.
Na anonymní návrhy nebude brán zřetel. V pří-
padě nominace kolektivu je třeba uvést kontakt
na jeho zástupce. 

Doručené návrhy posuzuje pracovní sku-
pina, jejíž členy jmenuje starosta města 
Příbram. Pracovní skupina návrhy vyhod-
notí a doporučí radě města vhodného kan-
didáta či kandidáty. Rozhodnutí, kdo
z uvedených kandidátů ocenění získá, náleží
zastupitelstvu města. Cena města Příbrami
bude předána během závěrečného koncertu
Hudebního festivalu Antonína Dvořáka.
Vyznamenaný obdrží skleněnou trofej vyro-
benou firmou Preciosa a pamětní list. 

Všechny doručené návrhy budou slosovány
a výherce obdrží dárkový poukaz do Divadla
A. Dvořáka Příbram v celkové hodnotě 1000
korun a knihu o příbramském regionu.   

Cena města Příbrami za rok 2024 byla udě-
lena lékaři Michalu Bodnárovi, a to za celoži-
votní dílo v oblasti oftalmologie a dlouholeté
působení ve vedení očního oddělení příbramské

nemocnice. Rozhovor s ním jste si mohli přečíst
v Kahanu 7–8/2024.

S Jana Klímová
Městský úřad Příbram

Cena města Příbrami: Zašlete svůj návrh
a získejte odměnu
Popáté mají občané Příbrami příležitost nominovat osobnosti či celé kolektivy na Cenu města Příbrami. Novinkou pro nadcházejí
ročník je slosování všech návrhů s možností získat dárkový poukaz a knihu o příbramském regionu. 

Od listopadu bude na Novém rybníku k vidění venkovní expozice Světelný vodní svět. Vizualizace: SZM Příbram

Nový rybník rozzáří světelná expozice
Ve volnočasovém areálu Nový rybník bude 2. listopadu slavnostně otevřena světelná výstava s názvem Světelný vodní svět.
Příbram bude jedno ze sedmi měst v Česku, kde se show uskuteční. 

ŽIVOT V PŘÍBRAMI
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Cenu města Příbrami za letošní rok si převzal příbramský oftalmolog Michal Bodnár. Foto: Martin Andrle



Stavba D4 je prvním velkým infrastrukturním
projektem, který probíhá v režimu partnerství
soukromého a veřejného sektoru (PPP). Staveb-
ní práce byly zahájeny v roce 2021 a v současné
době je na D4 hotovo zhruba 97,5 % projektu.
„Stavba dálnice D4 Via Salis finišuje a současná
dopravní omezení na trase už patří k těm skutečně
posledním. V prosinci bude D4 zprovozněna
v plném rozsahu,“ uvedla mluvčí Via Salis Danie-
la Pedret.

V takzvaném plném profilu, tedy v obou jízd-
ních směrech a obou pruzích, je od 16. září opět
plně k dispozici řidičům téměř pětikilometrová
trasa Skalka – Háje. Na tomto úseku (původně
zprovozněném vroce 2017) byla vrámci moder-
nizace položena zcela nová svrchní asfaltová
vrstva, dobudovány bezpečnostní zálivy ainsta-
lována technologie Dálničního informačního sys-
tému. Podobně v plném profilu pojede doprava
v 3,5 km dlouhém úseku Nová Hospoda – Kra-
šovice, který byl modernizován stejným způso-
bem a byl původně zprovozněn v roce 2004.

V obou jízdních směrech je od poloviny září
otevřen také úsek číslo 2 Háje – Milín v délce
5,5 km a část úseku v délce 2,5 km od Milína
po těchařovickou křižovatku. Stavebníci pro-
vádějí dokončovací práce po stranách dálnice
či ve středovém dělícím pásu. 

V části úseku Lety–Čimelice od obce Nerestce
po křižovatku v Letech je doprava od konce září
vedena v levém jízdním pásu v režimu 1+1.
Změny v dopravním režimu čekají také úsek
v lokalitě mimoúrovňové křižovatky Mirotice,
která se zde kříží se silnicí II/121. Zde se doprav-

ní opatření budou upravovat několikrát a bude
se měnit najíždění na dálnici. 

Projekt PPP (Public Private Partnership) D4
realizuje sdružení Via Salis složené z firem Vin-
ci Highways a Meridiam. Investice zahrnuje
projektování, financování a stavbu 32 km dál-
nice D4 z Příbrami do Písku a modernizaci
a údržbu dalších 16 kilometrů již zprovozně-
ných navazujících úseků. Stavba bude podle
smlouvy se státem hotova v prosinci 2024
a dalších 25 let bude konsorcium dálnici pro-

vozovat. Stavební práce provádí Divia staveb-
ní, která patří do skupiny Vinci Construction
CS, provoz a údržba na existujících více než
16 kilometrech je od 1. července 2021 v rukou
společnosti Via Salis Operations, vlastněné
ze 100 % Vinci Highways.

S red

Táborový rok začal příchodem Tří králů, kteří
přinesli poselství o tom, co děti čeká. A nebylo
toho málo. První byl masopust, kdy průvodem
po vsi započalo veselí všech báječných maškar,
které děti dokázaly vyrobit. Atvořilo se aveselilo
dál, protože nastaly Velikonoce, ale také čaro-
dějnice, nechybělo ani stavění májky a staro-
česká beseda. Svatojánská noc děti přenesla
k vysvědčení a tím na táboře začaly konečně
prázdniny. A jelo se na tábor! 

V létě nechybělo ani letní kino, koupání, spaní
pod širákem nebo pořádný výlet. A jako vždy
rychle uteklo a už byl podzim s opékáním nad
praskajícím táborákem či pouštěním draků.
Zafoukalo dokonce tak moc, že druhý den přijel
na bílém koni sv. Martin, na letním táboře tak

započala zima. Čerti, andělé i Mikuláš si na děti
také udělali během letního volna čas a přišli se
podívat, jak se nám na táboře daří. Nechybělo
ani sáňkování či pořádná koulovačka. Ovšem
také se muselo nachystat cukroví a trochu pokli-
dit, protože Štědrý den byl za rohem. A opravdu,
pod stromečkem, který děti krásně ozdobily,
našly dárečky. Roční dobrodružství zakončila
oslava Nového roku. Co nás v něm čeká? Na to
si budeme muset počkat zase až na další tábor.

S Pavlína Alexandra Kusá
Charita Příbram

D4 je dočasně zprovozňována pro dopravu
K otevření nové dálnice D4 Via Salis zbývají tři měsíce a v souvislosti s dokončovacími pracemi začalo na trase dálnice platit
několik dopravních opatření. Dva úseky dálnice a část třetího byly po položení nového asfaltového povrchu ve druhé polovině
září zprovozněny v rámci dočasných dopravních opatření. V některých zbývajících částech D4 jsou plánovány změny v podobě
krátkodobých uzavírek nájezdů, sjezdů nebo jízdních pruhů. 

Tábor roku!
Charita Příbram již tradičně připravila letní dobrodružství v podobě stanového tábora pro děti z řad klientů, ale i veřejnosti. Letos
děti prožily celý rok během deseti dní a připomněly si nejen dobře známé české tradice, ale i ty trochu časem zapomenuté.
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K podzimu na Táboře roku patří drakiáda. 
Foto: Charita Příbram

Podle Vinci Construction CS pracovalo v době nejvyššího nasazení letos na dálnici najednou více než 1000 lidí
a stovky strojů. Foto: Via Salis
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KOMISE A VÝBORY

SLOVO „LETOPISECKÁ“ V NÁZVU KOMISE
PŮSOBÍ AŽ ARCHAICKY. ČÍM SE KOMISE
ZABÝVÁ A JAKÁ JE JEJÍ HLAVNÍ NÁPLŇ?

Komise se vyjadřuje k otázkám a řešení kul-
turní problematiky, je poradním orgánem rady
města. Posuzujeme návrhy občanů a veřejnosti
v oblasti kultury, například na kulturní akce
a navrhujeme rozdělení finančních příspěvků
pro oblast kultury včetně kulturních památek.
V oblasti letopisecké a památkové se zabýváme
kontrolou kroniky, vyjadřujeme se k umístění
a obsahu pamětních desek, k umístění a vzhledu
sochařských a jiných uměleckých děl a navrhu-
jeme nová pojmenování a přejmenování ulic.
Také se vyjadřujeme k vydavatelským počinům
města v oblasti historie a místopisu. 

V ČEM SPOČÍVÁ KONTROLA MĚSTSKÉ
KRONIKY?

Kontrola kroniky je spíše formální, zaměřená
na jazykové a faktické chyby. Důvěřujeme kro-
nikářce, že data jsou zaznamenána správně.
Kronika by měla být objektivní, což je pro nás
klíčové.

OD LOŇSKA MÁ MĚSTO NOVOU
KRONIKÁŘKU BARBORU SLADKOVSKOU.
MĚNÍ SE NĚJAK POJETÍ KRONIKY?

Nová paní kronikářka má více neutrální styl.
Vyhýbá se barvitosti vyjádření a více se zamě-
řuje na fakta, data a čísla. 

MOHOU SE OBČANÉ SEZNÁMIT S OBSAHEM
KRONIK?

Ano, občané mohou do kronik nahlédnout,
ale vzhledem k tomu, že obsahují osobní údaje,
nejsou běžně dostupné například na internetu.
K dispozici jsou však na městském úřadě nebo
v archivu.

NEDÁVNO JSTE SE ZABÝVALI SOCHAMI
V MAJETKU MĚSTA. O CO SE JEDNALO? 

Naše práce spočívala v zaznamenání aktuální
situace soch. Pořídili jsme fotodokumentaci
a popis, z nichž je patrný jejich celkový stav.
Příslušný odbor pak s těmito informacemi dále
pracuje.

V RÁMCI KOMISE POSUZUJETE KULTURNÍ
PROJEKTY, KTERÉ USILUJÍ O DOTACI ZE
STRANY MĚSTA. PROČ JE PODPORA KULTURY
NIŽŠÍ NEŽ TŘEBA PODPORA SPORTU?

Souhlasím, že na kulturu by mohlo jít více
peněz. Hodnota projektů, které žádají o podpo-
ru, je zpravidla dvojnásobná oproti alokovaným
finančním prostředkům. My se v oblasti dotací
zabýváme menšími a neziskovými projekty.
Komise dává stanovisko k projektům, jež žádají
o podporu na kulturní projekty v celkové výši
maximálně 2,2 milionu korun a 200 tisíc korun

na obnovu památek. Příbram má však své Měst-
ské kulturní centrum, přes které z rozpočtu pro-
teče devět až deset milionů korun ročně,
přičemž centrum podporuje mnoho tradičních
kulturních či společenských projektů.

JAKÁ PRAVIDLA U DOTACÍ POUŽÍVÁTE?
Řídíme se takzvanými Pravidly pro poskyto-

vání dotací a návratných finančních výpomocí
z rozpočtu města Příbram. Komise pouze
navrhne výši dotace, finální rozhodnutí je
na radě nebo zastupitelstvu města. Všeobecně
platí, že žádosti musí být podány elektronicky
prostřednictvím webu dotace.pribram.euasou-
časně písemně, do stanoveného termínu včetně
povinných příloh. Cílem je pomoci menším,
neziskovým či regionálním projektům, nikoliv
komerčním akcím. Členové kulturní komise
mohou podpořenou akci navštívit a zkontrolo-

vat, zda byly prostředky vynaloženy účelně, což
může ovlivnit jejich příští rozhodování při posu-
zování dotačních žádostí.  

NEDÁVNO JSTE SE STAL PŘEDSEDOU
DOPRAVNÍ KOMISE. CO POVAŽUJETE
ZA HLAVNÍ PROBLÉMY A VÝZVY V OBLASTI
DOPRAVY?

Jako předseda komise jsem zatím absolvoval
jedno zasedání. Je ale jasné, že velkým tématem
je parkování, kterým je třeba se zabývat postup-
ně a systematicky. Problematice se věnuji
dlouho době. V oblasti Kutnohorská a Ostravská
se například nedávno konalo výjezdní zasedání
a jako předseda jsem zpracoval a předložil gra-
fický návrh možného postupu. V minulosti jsem
navrhl řešení lokality Gen. Kholla a účastnil se
ho od začátku do konce. Netýkalo se to pouze
parkování, ale mobiliáře, zeleně, přeložek či
obnovy sítí. Podobně se aktuálně podílím
na projektu v oblasti Pod Čertovým pahorkem,
který je ve fázi stavebního povolení a řeší se
přeložky sítí.

JAK VNÍMÁTE ZAVÁDĚNÍ PARKOVACÍCH
ZÓN? 

Na začátku bylo proti parkovacím zónám
mnoho námitek, hlavně na sociálních sítích.
Od začátku jsem zastával názor, že by měly
existovat pouze dvě hlavní zóny – v historic-
kém centru a na sídlišti. Regulace parkování
je nezbytná a zóny je třeba postupně rozšiřo-
vat, začalo se ulicí Na Leštině a mělo by se
pokračovat dále. Musím ale dodat, že toto téma
je hodně odborné. V rámci komise se k němu
sice vyjadřujeme, ale to hlavní je na vedení
města, úřednících, policii a dopravních profe-
sionálech. 

S Stanislav D. Břeň

Na kulturní aktivity 
by mohlo jít všeobecně více peněz
Čím se zabývá kulturní komise? Jak se mění styl městské kroniky s novou kronikářkou? Je podpora kultury v Příbrami dostatečná?
A jaké jsou dopravní výzvy města? Na tyto a další otázky odpovídá Milan Hrudka, předseda komise kulturní, letopisecké
a památkové a nově též předseda dopravní komise.

Milan Hrudka

Hodnota kulturních projektů,
které žádají o podporu, je
zpravidla dvojnásobná oproti
alokovaným finančním
prostředkům.
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V pondělí 17. června se vypravila skupina 19
žáků a tří pedagogů Waldorfské školy Příbram
na partnerskou návštěvu do Waldorfschule
Würzburg. Jednalo se odruhý kontakt mezi žáky
12. tříd a vybranými žáky 11. třídy, kteří proje-
vili zájem o společné aktivity již při únorovém
projektu v Příbrami. Cesta do Würzburgu byla
takovou třešinkou na závěr školního roku a byla
odměnou za předchozí hostitelskou činnost.
Nutno podotknout, že se tuto akci pod názvem
„Setkání mladých Evropanů: Společně za kul-
turou a sportem“ podařilo uskutečnit za pod-
pory Česko-německého fondu budoucnosti,
který projekt schválil ve zrychleném řízení adíky
jehož finanční podpoře se mohl zúčastnit oprav-
du každý, protože žákovský příspěvek mohl být
stanoven opravdu nízkoprahově. Poděkování
patří také městu Příbram za finanční podporu
projektu a dále Společnosti Waldorfské školy
Příbram, která přispěla žákům na dopravu.

Naše cesta za poznáním začala na příbram-
ském vlakovém nádraží, odkud jsme odjeli vla-
kem Českých drah. Bohužel hned ve Zdicích
nastala menší komplikace, kdy nám ujel přípoj-
ný vlak, a museli jsme tak čekat na další spoj
směr Plzeň. Naštěstí jsme s touto eventualitou
počítali a měli dostatečnou časovou rezervu
na přestup na autobus společnosti Flixbus, kte-
rý nás z  Plzně dopravil až do Würzburgu.
Na nádraží ve Würzburgu se seběhlo všechno
velmi rychle a za chvíli už byli všichni na cestě
do svých dočasných domovů ve městě a okolí.
Velký dík patří kolegyni Stephanii Kümpers
za její nasazení a bezvadnou organizaci, bez ní
bychom projekt nemohli vůbec uskutečnit.

První dojmy z pobytu byly veskrze pozitivní,
všichni sdíleli obrázky svých nových příbytků
a byli velmi nadšení z přijetí v německých rodi-
nách. Tento formát jsme se pokusili zprostřed-
kovat i my v  Příbrami, bohužel se nám ale
nepodařilo sehnat dostatečný počet hostitel-
ských rodin. Ale protože vidíme, jak je to důle-

žité pro vzájemné poznání a větší ponor do kul-
tury, chceme ještě intenzivněji oslovit rodiny
našich žáků, aby se zapojili do hoštění v rámci
našich dalších výměnných pobytů. Ubytování
v rodinách je velkou přidanou hodnotou jak pro
místní žáky, tak naše hosty.

JIŘÍKOVO VIDĚNÍ
Program společného týdne byl velmi pestrý

a nabitý aktivitami. Prohlédli jsme si místní ško-
lu a byli nadšeni z jejich zázemí a prostoru, který
mají v rámci areálu školy k dispozici. Byli jsme
jak v Jiříkově vidění, jaké možnosti se tu nabízí.
Mohli jsme si prohlédnout různé dílny, ateliér,
eurytmické sály, divadelní sál, zahradu a další.
První společný den jsme si intenzivně pomocí
jazykové animace připomněli jména všech
účastníků a byl to první krok ke společné výmě-
ně mezi našimi žáky. Následovala odpolední
prohlídka města v režii místních žáků a pak spo-
lečná večeře v Biergarten u řeky Main. Byl to
krásný den i večer a měli jsme velkou radost,
jak rychle se všichni účastníci zapojili a komu-
nikovali mezi sebou.

Středa byla kulturně-sportovní, nejprve
úžasná prohlídka rezidenčního paláce, který
nás všechny ohromil. Měli jsme českou prů-
vodkyni, která nám barvitě vyprávěla o umě-
leckém ztvárnění této budovy a historickém
kontextu, že jsme si z toho každý odnesli spous-
tu informací, ale i dojmů. Pak následoval rychlý
přesun na autobus, který nás zavezl do Asthei-
mu, odkud jsme měli zahájit sjezd řeky Main
do městečka Sommerach. Plány nám trochu
komplikovalo počasí, protože se rozhodlo zrov-
na v ten pravý moment pršet. Ale protože jsme
nevezli žádné bábovky, takže jsme si i přes tuto
drobnou nepřízeň odhlasovali, že my určitě
jedeme. Na německé straně to bohužel dopadlo
hůře a dívčí část třídy se raději vrátila zpět, což
nás mrzelo, ale akceptovali jsme, že by to pro
ně nebyla radostná zkušenost. Naše vytrvalost

přinesla ovoce a po vstupu na vodu pršet pře-
stalo a cestu jsme si užili. Plavili jsme se krásnou
krajinou a mohli pozorovat kopce poseté vini-
cemi. Na konci cesty nás čekaly německé
maminky s piknikem, takže jsme mohli hned
doplnit síly, bylo to moc krásné. A odvážlivci
se i vykou pali.

PERFEKTNÍ ROMEO A JULIE
Ve čtvrtek jsme měli možnost zhlédnout diva-

delní představení Romeo a Julie v podání tamní
8. třídy, která nás překvapila svými hereckými
výkony a perfektním zpracováním. Společně
jsme pak také diskutovali, jak by mohl vypadat
náš příští společný projekt, co se v tomto pro-
jektu povedlo a o co by měli mladí lidé zájem.
Vyplynulo z toho, že jsou vesměs spokojení, ale
společná diskuse přinesla i pár zajímavých tipů,
které bychom rádi zapracovali do dalších
výměn. Odpoledne bylo vyhrazeno pro společný
volný čas, a tak skupinky vyrazily do města, ať
už nakoupit nějaké suvenýry, posedět u řeky,
prohlédnout si další památky, nebo prostě jen
užívat společný čas. Večer jsme se sešli u večeře
na zahrádce restaurace a nechali se rozmazlovat
místním šéfkuchařem, jídlo bylo zase vynikající.
A následně jsme se rozešli do rodin užít si posled-
ní večer. Bylo to krásné, obohacující a špatně se
nám loučilo, tak snad zase za rok.

OTVÍRÁNÍ STUDÁNEK
V pátek jsme se sešli trochu netradičně, pro-

tože během předchozího večera dorazila
do Würzburgu také druhá česká výprava z Pří-
brami, jež byla na turné po Švýcarsku s progra-
mem Otvírání studánek od Bohuslava Martinů.
Ve foyer školy si pro nás a žáky místní školy při-
pravili krátké vystoupení. Byl to krásný zážitek
na závěr. Následně jsme pracovali na evaluaci
setkání a promýšleli jsme, jak ztvárníme náš
projekt v rámci Letní slavnosti v Příbrami. Byly
to kreativní a inspirující diskuse. Následovalo
velmi intenzivní loučení, které nás všechny
zasáhlo. Atmosféra v tělocvičně, kde jsme se
sešli ve velkém kruhu, byla nepopsatelná
a nezapomenutelná. Posléze jsme odjeli auto-
busem s druhou naší skupinou a nechali projekt
doznít v  našich hlavách. I když myslím, že
ve všech bude ještě dlouho rezonovat.

Na závěr bych řekla, že jsme byli velmi hrdí
na své žáky, jak svědomitě se zapojili do všech
aktivit a zanechali v německé škole po sobě ten
nejlepší dojem. Byl to týden plný radosti, výzev,
vzájemného respektu a zvídavého poznávání.
Určitě chceme v podobných aktivitách pokra-
čovat, protože to má smysl a protože společné
objevování má obrovskou sílu.

S Iva Břendová
Waldorfská škola Příbram

Česko-německé setkání plné radosti
V závěru školního roku 2023/2024 zavítali vybraní žáci 11. a 12. třídy waldorfského lycea z Příbrami do partnerské školy
ve Würzburgu, kde se setkali se svými vrstevníky. Jednalo se již o druhou výměnu v rámci prvního pololetí roku 2024. Setkání bylo
velmi intenzivní a plné radosti ze společných aktivit.

Z Astheimu jsme sjížděli řeku Main do městečka Sommerach. Foto: Waldorfská škola Příbram
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Aktivity příbramského vzdělávacího centra
Eduarts jsou rozděleny do čtyř kategorií.
V pohybových kroužcích se mezi novinkami
objevil GymAtletik, pohybové hry nebo ping-
-pong, dále pokračuje Hravá gymnastika pro
děti s rodiči, Cvičení a tančení s Péťou a jóga pro
děti. Háčkování, výtvarné techniky, tvůrčí psa-
ní, sensory hrátky patří do kategorie tvořivých

kroužků. V této kategorii dále pokračují kroužky
Lego Duplo a Lego Technik, při kterých děti roz-
víjejí prostorovou představivost a myšlení
v souvislostech. V nabídce je dramatický krou-
žek, přírodovědecký kroužek, Broučci pro naše
nejmenší nebo Veselé notičky, kde se snoubí
příběhy v loutkovém divadle s rozvojem rytmi-
ky a hudebního citu. Specializovaná příprava

předškoláků a rozvoj grafomotoriky hravou for-
mou zajistí kroužek Ruka-tužka-pastelka-gra-
fomotorika. Pamatováno je i na podporu
jazykových schopností u dětí, které potřebují
podpořit v oblasti logopedie. 

Od října startuje skupinová příprava na při-
jímací zkoušky na střední školy (Cermat) pro
žáky 9. ročníků základní školy. Od ledna pak
bude probíhat pravidelné testování žáků 9. roč-
níků v kurzu Na-Zkoušku. I nadále se lektoři
věnují vzdělávání a výuce angličtiny. Pokračují
také kurzy angličtiny pro děti. Od září byl 
rozšířen tým specialistů v oblasti celostních
přístupů a poradenské činnosti v oblasti psy-
chologie a pedagogiky. Centrum Eduarts se
nachází na náměstí T. G. Masaryka a další infor-
mace jsou na webu eduarts.cz.

S Barbora Slavkovská
Eduarts

Eduarts rozšířilo nabídku kroužků
Školní rok se už rozeběhl a většina z nás se vrátila k pravidelnému režimu. Možná ještě hledáte smysluplnou náplň volného času
pro své děti, studenty. Vzdělávací a volnočasové centrum Eduarts v Příbrami od září rozšířilo nabídku kroužků a vzdělávacích
aktivit pro děti od 2,5 let až po teenagery. 

Doučování na přijímací zkoušky. Foto (2×): Eduarts Logopedický nácvik.

inzerce
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Od jara letošního roku se aktivity Galerie
Františka Drtikola Příbram rozšířily o edukační
činnost, ve které dostává prostor nejmladší
generace. Tvůrčími dílnami za pouhých pár
měsíců prošly stovky dětí z mateřských, základ-
ních i středních škol. Do galerie v současnosti
pravidelně docházejí nejen školy místní, ale
za inspirativními programy jezdí i školy přes-
polní, a to jak ze sousedních měst Středočeské-
ho kraje, tak z Prahy i ze vzdálenějších koutů
republiky v rámci školních výletů.

Stále rostoucí zájem škol i jednotlivců ovzdělá-
vací programy vyústil ve společný projekt GFDP
aměsta Příbram, edukační platforma Studio GFDP
zahajuje vhistorické budově příbramského Zámeč-
ku-Ernestina svou činnost v prostorách, které
budou procházet postupnou renovací tak, aby
nabízely vyhovující zázemí pro rozvoj projektu.

S novou výstavní sezonou se tak naplno roz-
jíždí bohatý edukační program pro děti z mateř-
ských škol, žáky a studenty všech různých typů
škol, včetně ZUŠ. Studio GFDP připravilo pro
školy i veřejnost jak výtvarné a tvůrčí work -
shopy, tak edukační programy zaměřené
na lokální témata a historii. Dílčí aktivity jsou
přirozeně uzpůsobeny různým věkovým kate-
goriím a skupinám.

Významnou součástí programové nabídky
Studia GFDP budou zejména doprovodné pro-

gramy k aktuálním výstavám GFDP, které
budou osobitým a tvůrčím způsobem rozvíjet
jejich témata a přístupy. Školy si mohou vybrat
z pestré nabídky edukačních programů, několik
z nich je zaměřeno na dílo Franze Kafky, které
chce galerie přiblížit různým cílovým skupinám
od předškolních dětí po seniory.

ROZŠÍŘENÁ VÝSTAVNÍ REALITA
Edukační aktivity Galerie Františka Drtikola

Příbram, jakožto galerie zaměřené na současné
umění, tvoří nedílnou součást galerijního pro-
gramu — a díky tomu budou moci jejich výstupy
a dětskou tvorbu průběžně objevovat i návštěv-
níci příbramské galerie.

Zahajovací vernisáží ve středu 11. září tak
slavnostně zahájila nejen činnost Studia GFDP,
ale otevřela se i první z řady výstav, která před-
staví doprovodné programy k výstavám pro děti
i dospělé publikum.

Výstava s dvoj-názvem Zrcadlení a Superhr-
dinové nabídne návštěvníkům pohled na dět-
skou tvorbu, která vznikla v rámci edukačních
programů k letošním příbramským výstavám
Petra Nikla a Androse Forose. Účastníci dílen si
v nich pod vedením zkušených lektorek v čele
s Lucií Bernardovou vyzkoušeli techniky inspi-
rované tvorbou umělců, kteří v GFDP vystavují.

Zrcadlení vychází z přístupu Petra Nikla při

práci na souboru symetricky koncipovaných
obrazů z jarní výstavy Můry, Superhrdinové se
zase formou koláží odrážejí od tvorby Androse
Forose, kterou návštěvníci galerie mohli obje-
vovat během letošního léta v rámci výstavy
s názvem Vnitřní dítě.

GFDP NABÍDNE I VÝPRAVU DO JESKYNÍ
A DO MINULOSTI

Současně s vernisáží prací z dětských dílen
se zároveň otevírá výstava souboru dobových
fotografií a kolorovaných diapozitivů jeskyní
převážně z počátku 20. století.

Díky vstřícnému přístupu Správy jeskyní ČR
spolu s jedinečnými materiály z osobního archi-
vu předního českého speleologa a fotografa Pet-
ra Zajíčka budou mít návštěvníci GFDP možnost
nahlédnout do minulosti i současnosti tuzem-
ských jeskyní, a to jak prostřednictvím záběrů
pořízených při pionýrských průzkumných
výpravách legendárního Karla Absolona, tak
na fotografiích současných.

Program výstavy, jejíž součástí je i dobová
„laterna magika“, historický přístroj na prohlí-
žení archivních diapozitivů, doplní i dvě před-
nášky Petra Zajíčka, jež otevřou třeba téma
fotografování v podzemí dříve a dnes. Výstava
zahájí v listopadu 2024.

S Magda Danel
Galerie Františka Drtikola Příbram

Studio GFDP začíná výstavami Zrcadlení
a Superhrdinové
Galerie Františka Drtikola Příbram rozšiřuje program o edukační činnost, která láká stále více škol a návštěvníků nejen
ze Středočeského kraje, ale i z celé republiky. Nově založená platforma Studio GFDP nabízí dětem i dospělým kreativní dílny
a edukační programy spojené s aktuálními výstavami. První nesou označení Zrcadlení a Superhrdinové.

S novou výstavní sezonou se naplno rozjel edukační program pro žáky a studentky. Foto (2×): GFDP
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V říjnu se ve Vysokém Chlumci tradičně kona-
lo posvícení – hospodyně měly plné ruce práce
s vařením a pečením, hospodáři zase připravo-
vali statek na zimu. Všichni museli ještě přiložit
ruku k dílu, než nastal zimní čas dlouhých veče-
rů, při kterém se sousedi scházeli na kus řeči,
přástky nebo draní peří. Ve Skanzenu Vysoký
Chlumec, pobočce Hornického muzea Příbram,
posvícenskou atmosféru návštěvníci zažijí
v neděli 13. října od 10.00 do 16.00. Sami si
vyzkouší přípravu některých pokrmů, nějakou
tu dobrotu i ochutnají, projdou se skanzenem
v kouzelném podzimním období a na chvíli se
přenesou v čase o 200 let nazpět. Základní
vstupné je 100 korun, snížené 60 korun. 

ARCHEOLOGICKÉ DÍLNY
Pro malé i velké zájemce o historii jsou jako

stvořené archeologické dílny, při kterých se
účastníci v archeology na chvíli promění a okusí
radosti i strasti této atraktivní vědy. Akce se
koná při příležitosti Mezinárodního dne archeo-
logie v sobotu 19. října od 10.00 do 17.00 v kul-
turně vzdělávacím centru na dole Anna,
vstupné činí 30 korun. V tento den je navíc mož-
né navštívit také program s názvem Dědo, jak
to tenkrát bylo?, který se odehrává v podzemí
dolu Anna.

VZPOMÍNKY HAVÍŘŮ OŽIJÍ V PROGRAMU
PRO CELOU RODINU

Jak název programu Dědo, jak to tenkrát bylo?
napovídá, jeho hlavní náplní budou vzpomínky
na práci a život horníků na Příbramsku. Inter -
aktivní a přívětivou formou se zde o víkendu
19. a 20. října děti i dospělí dozví mnoho zají-
mavých informací od pamětníků, svezou se důl-
ním vláčkem, prohlédnou si část zdejšího
podzemí a také parní těžní stroj. Muzeum tuto
akci doporučuje nejen rodičům s dětmi, ale i pra-

rodičům – někteří z nich pojednávanou dobu
v Příbrami zažili, jiní o ní možná slyšeli vyprávět
své blízké. 

Začátek programu je vždy v celou hodinu,
první začíná v 9.00, poslední v 16.00. Vzhle-

dem k omezené kapacitě vláčku je vhodná před-
chozí rezervace na čísle 318 630 149. Vstupné
je 60 korun, jako bonus dostanou návštěvníci
možnost zúčastnit se navazující prohlídky pod-
zemí za sníženou cenu 10 korun.

BĚH PRO REPUBLIKU
V neděli 20. října se v okolí Památníku Vojna,

pobočky Hornického muzea Příbram, koná Běh
pro republiku, jehož cílem je připomenout si
vznik republiky i osud lidí uvězněných v táboře
Vojna a v dalších komunistických vězeních. Tra-
sa dlouhá 5 km zavede běžce na místa spjatá
s osudy politických vězňů, kteří byli ve vykon-
struovaných procesech odsouzeni na dlouhá

léta žaláře právě v bývalém lágru Vojna. Orga-
nizátoři akce se inspirovali v Berlíně, kde je kaž-
doročně pořádán běh podél Berlínské zdi jako
připomínka všech, kteří zahynuli při pokusu
dostat se v letech 1961–1989 na svobodu. 

V 9.00 začíná registrace běžců v Památníku
Vojna, v 10.00 je start závodu dětí na 200 m,
v 10.25 startuje pěší závod a v 10.30 vybíhají
dospělí na 5 km. 

Neblahé osudy nespravedlivě perzekvova-
ných osob si mohou zájemci připomenout v prů-
běhu celého roku, a to díky naučné stezce
s názvem Po stopách politických vězňů. Na její
trase je rozmístěno sedm informačních panelů
představujících konkrétní místa a příběhy poli-
tických vězňů. Prostřednictvím těchto příběhů
stezka propojuje Památník Vojna, Lešetice,
Žežice, Brod, vlakové nádraží v Příbrami a Sva-
tou Horu. 

HAVÍŘSKÉ ŠPRÝMOVÁNÍ 
Při příležitosti státního svátku a Dne Středo-

českého kraje v pondělí 28. října otevírá Hor-
nické muzeum Příbram své expozice
i mimopříbramské pobočky (s výjimkou Ura-
nového dolu Bytíz) za symbolické vstupné jed-

na koruna. V areálu Ševčinského dolu bude
navíc od 10.00 do 16.00 připraven zábavný
program pro rodiny s dětmi s názvem Havířské
šprýmování, který hravou formou přiblíží práci
i každodenní život horníků v minulosti.
Návštěvníci se mohou těšit např. na zábavné
hry a kvízy s hornickou tematikou, na jízdu hor-
nickým vláčkem nebo na hledání vzorků mine-
rálů na odvalu.

S Stanislava Charvátová
Hornické muzeum Příbram
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Historie ožívá: Posvícenské dobroty,
archeologické dílny a havířské šprýmy
Hornické muzeum Příbram připravilo na říjen program, ve kterém si každý najde to své. Těšit se můžete mj. na speciální prohlídky
podzemí, archeologický workshop nebo celodenní zábavní program s hrami pro děti. 

Pro malé i velké zájemce o historii jsou připravené archeologické dílny. Foto (2×): Hornické muzeum Příbram

Start Běhu pro republiku na Vojně.
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Příznivci rockové muziky se mohou těšit na sobo-
tu 2. listopadu, protože dostanou 10hodinovou
porci hudby tohoto žánru. V Estrádním sále Kul-
turního domu Příbram se od 13.00 do 23.00 usku-
teční další ročník hudebního festivalu Muzika
Příbram. Pořadatelé festivalu již oznámili hlavní

kapely, které na „Dušičky“ vystoupí. Mezi nimi
je např. skupina Bohemian Pink Floyd, která
přináší živou interpretaci hudby britské skupiny
Pink Floyd se zaměřením zejména na skladby
z jejich posledního koncertního turné, které
zazněly i v Praze na Strahově v roce 1994.

Dále bude line-up složen už z kapel, které jsou
spojeny s příbramskou hudební scénou. Vystoupí
tak Eviwatt, příbramská autorská rocková skupina
s emotivními texty, ostrými kytarovými riffy
a sviž ným tempem. Kapela hraje od roku 2007
a pravidelně se festivalu účastní. 

Příbramskému, spíše punkově laděnému
publiku je dobře známa formace Nástroj snahy,
která v loňském roce oslavila 30 let svého půso-
bení. Zdejší hudební fanoušci také dobře znají
uskupení Chilliguns, které nabízí vlastní sklad-
by ze žánru rock-electronica a letos přinese
několik novinek.

V „estráďáku“ se představí i pětičlenná parta
z Milína nazvaná One Taste, která se žánrově
pohybuje v českém rocku, ale není jí cizí ani lehký
pop. Z Příbrami pak pochází další rocková kapela,
která na Muzice Příbram vystoupí, totiž formace
Magor City Orchestra.

S Stanislav D. Břeň

Kulturák na Dušičky rozezní rocková hudba
Po roce se vrací hudební festival Muzika Příbram, který představuje především regionální autorské kapely. Letos se uskuteční
2. listopadu v kulturním domě. Akci pořádá spolek Muzika Příbram.

V loňském roce si na festivalu Muzika Příbram zahrála také kapela Abraxas. Foto: Muzika Příbram

inzerce
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PŘÍBĚHY NAŠICH SOUSEDŮ

Narodila se 6. června 1942 v  Perečíně
na dnešní Ukrajině jako Cenknerová. Tatínek
Ondřej pracoval jako tesař a maminka Anna se
starala celkem o devět dětí a malé hospodářství.
Do roku 1939 byl Perečín součástí Českoslo-
venska na území Podkarpatské Rusi. Poté ho
obsadilo Maďarsko, ale již koncem roku 1944
byl během karpatsko-užhorodské operace osvo-
bozen Rudou armádou. 

Po válce připadl Perečín Sovětskému svazu
a Cenknerovi se museli rozhodnout, zda se sta-
nou sovětskými občany, nebo se odstěhují
do Československa. Zvolili Československo,
především kvůli lepším vyhlídkám na vzdělání
a práci. Netušili ale, že se budou muset přesu-
nout jen s málem na opačný konec republiky,
do Chebu, který byl plný opuštěných domů
po  vysídlených Němcích. I jejich stěhování
v mnohém připomínalo odsun. „Stěhovali víc
rodin, nejen nás,“ vzpomíná Zuzana Motlová,
které tehdy byly čtyři roky. „Směli jsme si ale
vzít jen to nejnutnější, zůstal tam dům i většina
věcí. Naložili nás na uzavřený náklaďák
a odvezli, vrátit už jsme se tam mohli jen za pří-
buznými.“

ZAČÁTKY V ČESKOSLOVENSKU BYLY PRO
RODINU TĚŽKÉ

V Chebu nastoupila do první třídy, ale česky
neuměla. Doma mluvili směsí slovenštiny aruštiny
arodičům trvalo dlouho, než si nový jazyk osvojili.
Zuzana se naučila od dětí na ulici, přesto měla
v pololetí na vysvědčení z češtiny velikou pětku.

Po základní škole odešla koncem 50. let
do Plzně, kde se vyučila cukrářkou. Bydlela

na internátě zřízeném v bývalém, dnes již zbo-
řeném hotelu Merán, chodila do divadla a na
koncerty do Měšťanské besedy. V té samé době
se rodina kvůli maminčině zdraví přestěhovala
z Chebu do Starosedlského Hrádku u Březnice.
S rodiči směly jít jen dcery, čtyři synové museli
zůstat v Chebu, aby se pohraničí opětovně nevy-
lidnilo.

Po vyučení se Zuzana Motlová přestěhovala
za rodiči do Starosedlského Hrádku a krátce pra-
covala v  cukrárně v  Příbrami, která sídlila
v domě Kapa na konci dnešní Dlouhé ulice.
Ve sklepě se dorty pekly, v patře potom zdobily
a prodávaly. Krátce na to se ale podnik z hygie-
nických důvodů zavřel a pamětnice přešla
za sestrou do kuchyně ve věznici Bytíz, kde jí
pomáhala vydávat obědy. V roce 1963 se vdala
a s mužem vychovala tři děti. Zpočátku bydleli
v  Nestrašovicích, později se přestěhovali
do podnikového bytu v Příbrami. Muž pracoval
ve  vývojovém středisku v  Kamenné, ona
nastoupila po mateřské dovolené do Zeměděl-
ského výpočetního střediska, kde pracovala až
do odchodu do důchodu v 90. letech.

LESY BYLY PLNÉ VOJÁKŮ UŽ KONCEM
ČERVENCE

Koncem července 1968 se s rodinou vydala
navštívit příbuzné do Perečína. Když si tam pro
ně přijel bratranec, aby je převezl na návštěvu
za svojí rodinou do nedaleké Svaljavy, zkrátil
si cestu přes zalesněné kopce. „Všude v lesích
byli schovaní vojáci, tady tanky, tady vojáci
s tanky… Projížděli jsme mezi nimi a já měla
takový strach,“ vzpomíná na osudový srpen

Zuzana Motlová. Pobyt u příbuzných raději
zkrátili. Bratranec je varoval, že se něco chystá.
Řekl mu to soused voják. „Cestou domů nás
v Mukačevu zastavili policisté, všude všechno
opentlené, lidé vyšňoření. Pak projížděla vládní
kolona a v jednom z aut seděl Leonid Brežněv.“

Dne 21. srpna invaze opravdu přišla. Zuzana
Motlová vzpomíná, že ačkoliv se toho např.
v práci moc nezměnilo, ve společnosti převládal
strach a nejistota. 

SAMETOVÁ REVOLUCE ZNAMENALA
RADOST I STRACH O SYNA

Období normalizace strávila prací a péčí
o děti. Nepřestala se věnovat ani cukrařině, kdy
si ji příbuzní a známí sjednávali, aby jim napekla
zákusky na svatby nebo oslavy. 

V roce 1975 jela s rodinou na další návštěvu
za příbuznými do Perečína. „Když jsme tam byli
v tom roce 1968, obchody byly prázdné, měli
tam toho ještě méně než my tady. V polovině
70. let už to ale vypadalo úplně jinak“, popisuje
Zuzana Motlová. „Měli tam západní oděvy,
dcerce jsem koupila italskou panenku, vezli jsme
si třeba deky z velbloudí srsti. Po zkušenostech
z konce 60. let jsme si s sebou ale vzali málo
peněz, nenapadlo nás, že je najednou budeme
mít za co utratit.“

I když Zuzanu Motlovou minulý režim v pod-
statě neomezoval, stejně cítila nadšení, když
začínalo být jasné, že se režim zhroutí. V listo-
padu 1989 studoval její syn v Praze vysokou
školu, o událostech z Albertova a Národní třídy
věděla od něj. „Měla jsem o něj jako každá mat-
ka strach, aby se k něčemu nepřipletl. Ale když
revoluce přišla, hned jsme v podniku začali taky
stávkovat,“ popisuje pamětnice. S kolegy i ředi-
telem vyrazili manifestovat na příbramské
náměstí. „Ředitel byl estébák, věděli jsme to
o něm, ale šel s námi, aby byl u toho. Já měla
v kabelce schovanou vlajku a na náměstí jsem
ji vyndala, ten čuměl, že mám z pádu režimu
radost!“

V 90. letech odešla do důchodu, věnovala se
pak především rodině, cestování a zahrádce.
Po letech práce ve výpočetním středisku pro ni
nejsou cizí ani všudypřítomné moderní tech-
nologie. Žije v Příbrami.

Vyprávění Zuzany Motlové zaznamenaly
v rámci projektu Příběhy našich sousedů žákyně
ZŠ Školní Magdalena Cinertová, Klára Foldy-
nová, Lucie Melicharová, Barbora Spěváková
a Tereza Šeligová pod vedením učitelky Petry
Šorfové. 

S Magdalena Sadravetzová
Post Bellum

Vyberte si dobrou školu, 
dobré zaměstnání a buďte féroví
O vysídlení dvou milionů německých obyvatel z Československa po 2. světové válce se žáci ve škole učí běžně. Méně známou
kapitolou je osud Čechoslováků z Podkarpatské Rusi, kteří se po válce ocitli na území Sovětského svazu a byli donuceni své
domovy opustit. Jednou z pamětnic odsunu je Zuzana Motlová, která vyprávěla svůj příběh žákyním ze ZŠ Školní.

Zuzana Motlová se žákyněmi, které zpracovaly její životní příběh. Foto: Post Bellum
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BRDY

Pokud se pohybujeme po značené cyklotrase
2154 od Hořejšího Padrťského rybníka směrem
ke Trokavci, kromě skály Marie Terezie objeví-
me v bližším i vzdálenějším okolí cesty řadu
dalších skal, skalek a roztodivně tvarovaných
kamenů, tu a tam vykukujících z lesa.

Největší a nejvýznamnější z těchto skalisek
mají pochopitelně své ustálené názvy. Jde hlav-
ně o hojně navštěvovaný Okrouhlík s báječným

dálkovým rozhledem, doporučovaný již v Uhro-
vě prvorepublikovém průvodci Brdy a Pod-
brdsko (autor B. Podskalecký). Také jistě
nepřehlédneme tajuplnou Trokaveckou skálu.
Jedna z lokalit mezi skálou Marie Terezie

a Okrouhlíkem se nazývá U Kamenné hradby,
čemuž se vzhledem k terénu nelze divit.

Na skálu Marie Terezie se nejspíše vydáme
od hráze Hořejšího Padrťského rybníka, jak zmí-
něno po cyklotrase 2154. Urazíme asi 1,5 km
a objevíme ji nedaleko cesty, a to vpravo v ostré
pravotočivé zatáčce, která skálu zjihu obtáčí. Ská-
lu Marie Terezie můžeme pohodlně obejít aneru-
šeně si ji prohlédnout prakticky ze všech stran.

Bezprostředně pak následuje křižovatka
mající tvar trojúhelníka, z něhož můžeme sever-
ní větví dorazit do zaniklé vesnice Kolvín či
k vrcholu Palcíř (725 m). Jižní větev nás dovede
kolem Okrouhlíku a Trokavecké skály do obce
Trokavec. Pasáž mezi Trokavcem a Padrťskými
rybníky je vůbec geologicky i esteticky velmi
zajímavou oblastí a stojí zato ji navštívit.

S Jaroslav Hodrment

Udělejme si výlet na brdskou 
skálu Marie Terezie
Skála Marie Terezie se nachází asi 1,5 km severozápadně od hráze Hořejšího Padrťského rybníka, skrytá v zalesněném terénu. Jde
o buližníkový skalní suk, od severu kolmý, z východní strany mírně převislý, vysoký do 15 m. Vyrůstá k nebi prakticky z rovného
podloží lesa a lze jej mezi stromy i přehlédnout. Skála je v některých pramenech uváděna jako horolezecký terén, ale s tím, že
lezení zde povoleno oficiálně není.

Brdy, skála Marie Terezie. Foto (2×): Jaroslav Hodrment

Okrouhlík, pohled z vrcholové partie

Výlet v kostce

Oblast: Brdy
GPS start: hráz Hořejšího Padrťského
rybníka
49.6478242N, 13.7555486E
Trasa: hráz rybníka – Trokavec
mapy.cz/s/magadapume
Vzdálenost: 5,2 km
Typ: pro pěší a horská kola
Náročnost: střední
Značení: cyklotrasa 2154
Zajímavosti: Okrouhlík, Trokavecká 
skála



HISTORIE

| 28 |

Po vypuknutí českého stavovského povstání
v květnu 1618 se chystalo střetnutí císařských
vojáků a českého stavovského vojska. Tomu
pomáhal sbor pod velením Petra Arnošta
z Mansfeldu, který na podzim 1618 dobyl kato-
lickou Plzeň. Koncem srpna 1619 se Mansfeld
poprvé objevil v převážně nekatolické Příbrami
cestou ke své berounské posádce. 

OPAKOVANÉ PLENĚNÍ PŘÍBRAMI
Na začátku června 1620 ohlásil císař Ferdi-

nand II. počátek trestné výpravy proti stavov-
ským povstalcům a jimi zvolenému králi
Fridrichovi Falckému. Mansfeldovi vojáci teh-
dy přijeli do Příbrami Dušnickou (dnes Plzeň-
skou) ulicí, a protože je obyvatelé nechtěli
do města vpustit, vyplenili domy po obou stra-
nách brány a na západní straně rynku. Hejt-
mani Podbrdského kraje pak městské radě
oznámili, že má vyzbrojit a poslat několik
mužů z řad Příbramských do císařské armády. 

Po vojácích Fridricha Falckého přišli do Pří-
brami císařští, sebrali zbytek zásob a zbraně
a vypálili radnici. Třetího dne po svém odjezdu
se vrátili Mansfeldští a příbramským podda-
ným vzali všechny klisny. Počátkem listopadu
přepadli Příbram císařští žoldnéři, kteří se vali-
li k Praze, aby tam svedli se stavovským voj-
skem na Bílé hoře bitvu. Vítězný císařský
vojevůdce Maxmilián Bavorský se v Příbrami
objevil 18. listopadu 1620.

Počátkem ledna 1622 příbramský primas
Jan Velvarský žádal nejvyššího mincmistra
Viléma Vřesovce z Vřesovic, aby ho zprostil
úřadu, neboť vojáci tábořili v Příbrami už něko-
lik dní a primas nevěděl, kde pro ně má opatřit
jídlo a další věci. Zároveň se město muselo hájit

před císařskou vyšetřovací komisí. Podle ní se
zúčastnilo stavovské vzpoury tak, že sice bylo
přinuceno pohrůžkami stavovských komisařů,
ale vyslalo své muže na mustruňk do Berouna
a do Sedlčan. Obci měly být zabaveny všechny
její statky (okolní poddanské vsi). Nakonec se

městské radě jistě s vynaložením značné část-
ky podařilo komisaře přesvědčit, že Mansfeld
město vydrancoval ještě před bělohorskou
bitvou. Vesnice byly tedy obci ponechány,
ovšem za roční plat královské komoře ve výši
šedesát kop českých grošů.

Přes opakující se válečné útrapy musela pří-
bramská obec coby kverkové stále provozovat
dolování, aby nepřišla o privilegia královského
horního města. Pokračování těžby stříbra tu
bránily důlní vody, zaplavující podzemí. Pří-

bramští kverkové si mezi lety 1618–1622 pod
vedením Mattese Langera propůjčovali fund-
grubu na Zajíci s nejbližšími mírami a hlubo-
kou dědičnou štolu na Strachovském vrchu,
který se nachází po pravé straně cesty
za Podlesím k dnešním Kovohutím, kde se měl
v budoucnu umístit nový kunst (wasserhebe-
kunst či jen wasserkunst) – čerpací zařízení
(vodotěžný stroj). 

V dubnu 1624 vydal císař první z rekatoli-
začních patentů. Příbramští si z nich příliš vrá-
sek nedělali, většina nekatolíků tu zřejmě
zůstala. Od poloviny roku 1624 se opět začalo
pracovat na fundgrubě na Zajíci s oběma sou-
sedními mírami a na fundgrubě na Strachov-
ské žíle. V letech 1625–1628 se k tomu přidaly
práce na překopu odtud k dědičné štole
na Strachovském vrchu.

REKATOLIZACE POD DOHLEDEM
CÍSAŘSKÝCH DRAGOUNŮ

První katolický děkan přišel do Příbrami
teprve v listopadu 1627 a rekatolizace města
za odstrašující přítomnosti císařských dragou-
nů proběhla až v létě 1628. Když se o jejím
uspokojivém výsledku dozvěděl císař Ferdi-
nand II., hned v srpnu 1628 obnovil a potvrdil
městu Příbram všechny dosavadní svobody,
výsady a práva. Toho roku buď odešel, nebo
zemřel jak správce hormistrovského úřadu
Mattes Langer, tak Mattes Bredtfelder, jeden
ze starších knapšaftu. Nový hormistr zřejmě
ustanoven nebyl a v práci na Strachu jistě
pokračoval kromě jiných zkušený horník
Caspar Fissl, s nímž tu nejpozději od roku 1610
pracoval štajgr Hendrych Regl, zakladatel bře-
zohorského a příbramského rozvětveného
a významného rodu 17. a 18. století. Nejstarší
Regl sice zemřel kolem poloviny 20. let, ale
stihl vycvičit svého nástupce, asi dvacetiletého
syna Hendrycha zvaného Kohouta, který se
roku 1625 vyučil mlynářem, takže rozuměl
i  důlním čerpadlům poháněným vodním
kolem, a evidentně se velmi dobře vyznal
i v hornictví, později se totiž stal štajgrem.  

Na přelomu let 1628/1629 se ještě dělaly
přípravy, ale v létě a na podzim 1629 už mohl
být na na Strachovském vrchu do fundgruby
na Zajíci zavěšen (hengen) kunst. Práce
na zdejším překopu s dědičnou štolou a vod-
ními strouhami ovšem pokračovaly i v dalších
letech. 

Pro wasserkunst bylo vybráno jediné možné
místo, protože jinde byl Strachovský vršek
strmý a skalnatý a dřevěné zařízení se muselo
vést po povrchu. Od Litavky byla udělána
svodnice, tedy vodní příkop. Lednice pod teré-
nem umístěného vodního kola byla umístěna
blízko ústí Královské štoly, jímž se vyčerpaná
voda vracela do Litavky. Čerpací stroj účinko-
val prostřednictvím míhadel s křížovým pře-

Příběhy z Březového vrchu VIII.: 
hormistr Mattes Langer
Po smrti hormistra Gregera Behema na přelomu let 1617–1618 vykonával jeho práci Mattes Langer jako správce tohoto úřadu.
Na Březovém vrchu úřadoval ve svém „příbytku“, není známo, že by tam vlastnil dům. 

Míhadla na Strachu na vyobrazeni z Balbínovy knihy o Svaté Hoře z roku 1665 s funkční chybou. 
Zdroj (2×): SOkA Příbram 

První katolický děkan přišel
do Příbrami v listopadu 1627
a rekatolizace města
za odstrašující přítomnosti
císařských dragounů proběhla
až v létě 1628. 
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1. října 2004
V noci kolem jedné hodiny byla nahlášena
havárie vodovodního potrubí v  Březnické
ulici, kterou zavinila prasklina na litinovém
potrubí. Několik set obyvatel Příbrami se
tak ocitlo bez vody. Dodávky vody se řešily
pomocí cisteren a voznic.

5. října 1914
Příbramský starosta Max Alemann byl po-
volán k  doplňovacímu domobraneckému
velitelství do Písku, aby nastoupil vojenskou
službu jako důstojník. V Písku podstoupil
lékařskou prohlídku. Dne 8. října byl pozván
před superarbitrační komisi v  Praze. Byl
uznán nezpůsobilým k  výkonu vojenské
služby a vrátil se do Příbrami zproštěn 
vojenské povinnosti.

11. října 1964
Na budově Modrého hroznu na náměstí
T. G. Masaryka (dříve Náměstí pionýrů) byla
slavnostně odhalena pamětní deska Anto-
nínu Dvořákovi. Součástí slavnostního od-
halení bylo vystoupení Příbramského dět-
ského sboru pod vedením Antonína Vepřeka.
Pamětní desku vyrobili zaměstnanci Ka-
menictví Komunálních služeb v Příbrami.

12. října 1924
Na hřišti Sportovního klubu Horymír byla
slavnostně otevřena nově zbudovaná tribuna
pro 500 diváků. Sportovní nadšenci si tak
mohli vychutnat sportovní zážitky i během
nepříznivého počasí. Součástí slavnostního
otevření byl zápas mezi Sportovním klubem
Horymír a Meteorem Praha.

13. října 1904
Zemřel příbramský děkan a konzistoriální
rada Antonín Vojáček. Byl vyznamenán ry-
tířským Řádem císaře Františka Josefa  I.
V roce 1903 ještě prosadil, aby bylo do
kostela zavedeno plynové osvětlení.

26. října 1894
V  sedm hodin ráno byla nad Ševčinami
(Zdaboř) zpozorována Fata Morgana. Vlivem
prudkého vichru došlo ke vzduchovému
zrcadlení. Nad hřbety návrší se po dobu asi
deseti minut dal pozorovat obraz vysokých
hor namodralé barvy.

27.–28. října 1984
V  Příbrami se konal X. ročník národního
kongresu a 11. olympiáda mladých filatelistů
ČSR. Vítězové klubových a krajských kol se
utkali ve čtyřech disciplínách a třech věko-
vých kategoriích. Soutěžilo se ve znalostech
z literatury a žurnalistiky, výtvarného umění,
divadla a filmu, hudby a tance. Jednou z dis-
ciplín bylo pořádání listů alb. 

29. října 1884
Příbramské reálné gymnázium bylo převzato
do státní správy. Do Příbrami přijel místo-
držitelský rada Töply. Provedl prohlídku
místností a školních sbírek a vyhotovil pro-
tokol o převzetí gymnázia.

S Tereza Pruchová
Státní oblastní archiv v Praze – Státní

okresní archiv Příbram

KALENDÁRIUM

vodem, vedoucích nahoru k otevřené, ale
povalem opatřené odvodňovací šachtě
na Strachovské žíle. Tato míhadla byla stejně
dlouhá jako Pražský (Karlův) most. Hrůzo-
strašný skřípot jejich dřevěných a železných
spojů byl za nocí slyšet na dvě stě padesát kro-
ků, až k hořejšímu Dobiášovskému a dolejšímu
Podskalskému mlýnu. 

Od roku 1630 se kolem města začala těžit
železná ruda. Na Radním vrchu za svatohor-
skou kaplí si fundgrubu „na všelijaké kovy“
jako první začal propůjčovat rytíř Jan Hum-
precht Račín z Račína na Hluboši a Bukové,
který vlastnil železářský závod. Počet jeho
dolů na příbramském statku postupně rostl.

DEJ NÁM MÍR
V zimě 1631 napadli Čechy Sasové. Ve měs-

tě zpustošili všechno, co se za posledních
devět let podařilo opravit, zůstali tu do jara
a obyvatelstvo je muselo živit. Situace Pří-
bramských musela být velmi špatná, protože
v letech 1633 až 1635 si obec nezapsala žádné
důlní dílo. V horní knize se jako svědectví
o zlých časech místo propůjček objevil podob-
ný zápis jako v roce 1618: „Misericors Devs
Virtus Nostra Da nobis Pacem Jesu  Rex Noster
Anno 1636. Milosrdný Bůh je naše síla, dej
nám mír, laskavý Ježíši, náš Králi. Roku 1636.“

Teprve na podzim 1636 nejvyšší mincmistr
obnovil prořídlou městskou radu a byly zahá-
jeny práce na Strachu. Do čela dolování se
postavil císařský inspektor a rytmistr Franti-
šek Mikler z Gorice, který byl do Příbrami dosa-
zen v  polovině 30. let vyššími úřady

především jako reformační komisař a dohlíži-
tel na veřejný pořádek. On sám tu po roce
1640 „neúmyslně“ zabil jistého urozeného
písaře, ale vyvázl bez trestu. Skutečnou hlavou
dolování byl nejpozději od roku 1633 Andres
Heinrich jinak Takner, po krátký čas březo-
horský rychtář a až do roku 1673 šichtmistr. 

Na začátku roku 1639 si příbramská obec
pořídila nové stříbrné pečetidlo atento letopočet
nechala na památku zdánlivého konce těžkých
časů vyrýt na jeho držadle. Už po Velikonocích
1639 ale vtrhlo do Příbrami kruté švédské voj-
sko. Lidé raději utekli do lesů. Švédové vynesli
všechno, co se dalo, i z dolů, a ukradené věci si
odváželi na vozech. Odtáhli v roce 1640.

Počátkem září roku 1642 přijel do Příbrami
nejvyšší mincmistr a zároveň reformační
komisař Oldřich Adam Popel z Lobkovic, aby
po šesti letech jmenoval novou městskou
radu. Kukusy se měly rozdělit mezi obyvatele
města a jiný lid, svázaný s městem daňovými
povinnostmi. Ti, kteří během války zchudli,
měli platit na cupusech méně. Bylo stanoveno,
že za vybírání cupusů bude každý purkmistr
během svého úřadování odpovědný šichtmi-
strovi. Pokud je nevybere, bude povinen neza-
placené cupusy uhradit sám. Dlužník, který
každou sobotu nezaplatí včas, odvede dvoj-
násobek dlužné částky. Nikdo nebude smět
vařit pivo, dokud z něj nezaplatí tác (daň urče-
nou na dolování) výběrčímu Jindřichu Canto-
ris, a poplatek se bude platit i z přivezených
vín. Každé čtyři týdny bude k nejvyššímu
mincmistrovi vysílán posel, jenž bude přinášet
psaní o horních a obecních potřebách. Všechna
nařízení se budou vykonávat prostřednictvím
městského rychtáře. Lidé z knapšaftu, jehož
úředníky mincmistr také ustanovil, měli
poslouchat městskou radu. 

TĚŽKÉ OBDOBÍ PRO OBYVATELE I DOLY
Roku 1643 Ferdinand III. sice potvrdil, že

horní města a tedy i Příbram napříště nemají
ubytovávat žádné vojsko a mají být osvobo-
zena od kontribuce a vojenských daní, jenže
švédská armáda pod vedením generála Lin-
harta Torstenssona znovu zahájila tažení
v českých zemích a císař byl v březnu 1645
poražen. V létě 1648 se Švédové i v Příbrami
objevili znovu, část obyvatelstva utekla do
lesů za Obecnici, a vojáci mnoho domů vylou-
pili a spálili. 24. října 1648 byl ve Vestfálsku
podepsán mír. Zpráva o něm dorazila do Prahy
až 1. listopadu 1649 a ještě nějaký čas trvalo,
než začalo být ve zbídačeném kraji bezpečno,
protože vojsko odcházelo pomalu. 

I když si v těžkých letech 1639–1650 pří-
bramská obec coby kverkové každoročně
nechávala zapisovat do horní knihy propůjčku
na Strachovském vršku, zůstalo tehdy na práci
spojenou s doly podle soupisu obyvatelstva
z roku 1651 na Březovém vrchu jen kolem dese-
ti horníků, koželuh a kovář. Polovina březohor-
ských dolů během třicetileté války byla zničena
a jejich obyvatelé zemřeli, nebo odešli.

S Věra Smolová
SOA v Praze – SOkA Příbram

Po Velikonocích 1639 vtrhlo
do Příbrami kruté švédské
vojsko. Lidé utekli do lesů.
Švédové vynesli všechno, co
se dalo, i z dolů, a ukradené
věci si odváželi na vozech. 

Stříbrné pečetidlo města Příbram z roku 1639.



| 30 |

NA ZÁVĚR

Vážení čtenáři, přinášíme vám pranostiku na říjen. Tajenka ze zpravodaje 9/2024: Na Ludmily
světice obouvej střevíce. Knihu vyhrává Miloslava Alexová. Kniha je připravena v redakci
k vyzvednutí.

Vyluštěnou tajenku můžete poslat e-mailem na adresu: kahan@pribram.eu. Čtenář/ka,
jehož/jejíž správně vyluštěná tajenka bude doručena jako 10. v pořadí, od nás dostane pěknou
knihu.

Městské prostory k nájmu a prodeji
1) pronájem prostor o celkové výměře cca

150,56 m2 v budově č. p. 129, ul. Školní v Pří-
brami VIII, která je součástí pozemku
p. č. 4239/24 v k. ú. Příbram;

2) pronájem prostor o celkové výměře cca 76 m2

v budově č. p. 537, ulice Bratří Čapků v Příbra -
mi VII, která je součástí pozemku p. č. st. 1165
v k. ú. Březové Hory;

3) pronájem prostor o celkové výměře 20,93 m²
v 1. podzemním podlaží budovy č. p. 163, ul.
Dlouhá v Příbrami III, která je součástí
pozemku p. č. 440, vše v k. ú. Příbram;

4) pronájem prostor o celkové výměře
341,40 m² v budově č. p. 48 v Příbrami VIII,
která je součástí pozemku p. č. 4239/10,
zastavěná plocha a nádvoří, to vše v k. ú. Pří-
bram;

5) pronájem místností o celkové výměře
53,33 m2 v 1. nadzemním podlaží v levé části
budovy č. p. 400 v ul. Legionářů v Příbra -
mi VII. Budova je součástí pozemku p. č. st.
1306 v k. ú. Březové Hory;

6) pronájem místnosti
o celkové výměře
14 m² v 1. podzem-
ním podlaží vlevo
v budově bez
č. p./č. e., stavbě
občanského vybave-
ní, která je součástí
pozemku parc. č. st.
573/2 v k. ú. Březové
Hory a nachází se ve
2. pavilonu v levé

části areálu v Příbrami VII, Žežická ul. č. p. 193;
7) pronájem volného bytu (standard) v Příbra -

mi I, ul. Hailova čp. 117 o velikosti 2+1
(89,76 m2), minimální cena za pronájem je
100 korun/m2/měsíc;

8) prodej objektu o cel-
kové výměře 3179m2,
rodinný dům Trhové
Dušníky č. p. 111, 
který je součástí

pozemku p. č. 48/1, zastavěná plocha a nádvoří,
vše v k. ú. Trhové Dušníky.

Všechny další nabídky nájmu a více informací
jsou na úřední desce (elektronicky edeska.pri-
bram.eu/eDeska).

Vývěsní plochy k pronájmu:
vývěsní skříňka, umístěná v Riegrově ulici v Pří-
brami I, na pozemku p. č. 648/19 v k. ú. Pří-
bram.

Město dále nabízí ke krátkodobému pronájmu: 
1) jednací sál, nám. T. G. Masaryka 121,

Příbram I, nájemné činí 1300 korun akce do
1 hodiny včetně, každá další i započatá hodina
200 korun. Cena za úklid činí 850 korun.
Ceny jsou včetně DPH;

2) jednací místnost ve 2. nadzemním podlaží
vlevo ve 2. pavilonu v levé části areálu v Pří-
brami VII, Žežická 193, nájemné činí 185
korun za každou i započatou hodinu. Cena
je včetně DPH.

Bližší informace poskytne Jana Vašková (Odbor
správy majetku) 
E: jana.vaskova@pribram.eu, T: 318 402 521. 

Nové označníky

Od června propojuje dominanty Brd 120 kilo-
metrů dlouhá Brdská hřebenovka. Na hlavních
turistických bodech turisté nově potkají dřevě-
né označníky s uměleckými reliéfy inspirova-
nými zdejším životem a zástupci brdské zvířecí
říše. Na vrcholu Tok je např. tetřev hlušec a na
Třemošné se vyjímá podobizna fořta. Další umě-
lecká díla budou následovat. Autory dřevěných
instalací jsou řezbáři z příbramské Waldorfské
školy, na nových prvcích umístěných do brdské
krajiny spolupracují se zapsaným spolkem
Turistická oblast Brdy a Podbrdsko. Součástí
označníků jsou schránky s vrcholovou knihou.
Do schránky může každý poutník vložit vzkaz,
vzpomínku, myšlenku či obrázek. 

S red
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NÁM. T. G. MASARYKA 121
1. 10. 17.00 3. veřejná prezentace projektu

Revitalizace nám. J. A. Alise
7. 10. 16.00 Zasedání ZM Příbram
4. 11. 16.00 Zasedání ZM Příbram

PŘÍBRAM
29. 10. 13.00 Pietní akt u Pomníku padlým
v 1. světové válce v Arnoštových sadech
29. 10. 13.45 Pietní akt u sousoší Padlým synům
Březových Hor na náměstí Hynka Kličky

SBĚRNÝ DVŮR
12. 10. 13.00–16.00 Burza květin 

DĚTSKÉ DOPRAVNÍ HŘIŠTĚ
4. 10. 14.00–18.00 Den městské mobility 

WALDORFSKÁ ŠKOLA
8. 10. 18.00 Systemický pohled na rodinu, školu

a jiná společenství – přednáška psychiatra
a psychoterapeuta Petra Mílka
10. 10. 18.00 Keď sme šli na hody
23. 10. 14.00–17.00 Den otevřených dveří SŠ

HORNICKÉ MUZEUM
19. 10. 9.00–17.00 Archeodílny
19. a 20. 10. Dědo, jak to tenkrát bylo?
20. 10. 9.00–11.30 Běh pro republiku
28. 10. 9.00–17.00 Den Středočeského kraje   
28. 10. 9.00–17.00 Havířské šprýmování 

SVATÁ HORA
29. 9. 14.00 Nedělní varhanní
půlhodinka – Jürgen Essl (Německo)

5. 10. 13.00–21.00 Malá Příbramská
svatohorská šalmaj

6. 10. Výročí příchodu
redemptoristů na Svatou Horu a převzetí duchovní
správy 6. 10. 1861

6. 10. 8.00–13.00 Říjnový koláč –
dobročinná akce 

6. 10. 10.00–16.30 Lanový park (pořádají skauti) 
6. 10. 14.00 Nedělní varhanní

půlhodinka – Jaroslav Tůma
19. 10. 15.00–18.00 Malé filmové exercicie
19. 10. 19.00–20.30 Růžencový koncert

v bazilice
1.–2. 11. Slavnost všech svatých
2.–3. 11. Všech věrných zemřelých  

DVOŘÁKOVO NÁBŘEŽÍ
5. a 19. 10. 8.00–12.00 Farmářské trhy 

SENIOR POINT PŘÍBRAM
7. 10. Rehabilitace pro seniory – přednáška

(ON Příbram)
8. 10. Vycházka: Svatá Hora – Sázky – lesopark

Padák – Fialův a Nový rybník – zimní stadion
8. 10. Výlet: Dům přírody Brd
8. 10. Turnaj v bowlingu
8. 10. Promítání kina

11. 10. Výlet do Prahy: Senát Parlamentu ČR                                   
11. 10. Seniorská akademie  - zahájení 2. kurzu
15. 10. Turnaj v šipkách 
16. 10. Právní poradna – od 10.00 (nutná

registrace)
17. 10. Vycházka: Orlov - Lazec – lesopark –

stadion – restaurace Na Vršíčku. 
20. 10. Výlet do Plzně: Koncert: Beatles 3 a další

nové aranže známých hitů 
22. 10. Turnaj v bowlingu
23. 10. Výlet do Prahy: Výstava H. Vondráčkové

„Helena – 60 let na scéně“  
25. 10. Seniorská akademie
29. 10. Turnaj v šipkách
30. 10. Promítání: Veveří

4. 11. Informační schůzka

FIT SENIOR PŘÍBRAM
1. 10. 9.30 Klub Makovička
1. 10. 14.00 Pletařky (levandulové srdíčko)
2. 10. 9.00 Německá konverzace - zahájení

kurzu
2. 10. 15.15 Šachový klub
3. 10. 17.00 Keňa: cestovatelská přednáška

J. Hotového
4. 10. 10.00 Zpívání s kytarou
4. 10. 13.00 Taiči – zahájení kurzu (KOUT)
4. 10. 15.30 Výuka hry na ukulele – zahájení kurzu
7. 10. 10.00 Parkinson klub
8. 10. 16.00 Přednáška: Sokolské slety
9. 10. 10.30 Pánský potlach (karty)

10. 10. 18.00 Svépomocná skupina pro pečující
11. 10. 10.00 Terapie tancem
11. 10. 16.30 Dobře naladěná skupina
15. 10. 9.30 Klub Makovička
15. 10. 14.00 Pletařky (ponožky)
16. 10. 10.30 Tvoření s podzimním listím
16. 10. 15.15 Šachový klub
17. 10. 16.00 Krásy rybaření: přednáška Českého

rybářského svazu
18. 10. 10.00 Zpívání s kytarou
21. 10. 10.00 Parkinson klub
25. 10. 10.00 Terapie tancem
25. 10. 16.30 Dobře naladěná skupina 

JUNIOR KLUB
4. 10. Ladies & Gentlemen, Schunky, Blue Vibes
5. 10. Madhall: Who´s there?

11. 10. Prago Union: Kato & DJ Ramel
13. 10. Princezna se zlatou hvězdou (pohádka)
18. 10. Malibu, Origami a Jokers
23. 10. Autentické Mexiko: Od zážitku k přežití
25. 10. Jazz Faces + Imran

GALERIE FRANTIŠKA DRTIKOLA
Výstava Otevřený horizont (do 10. 11.)

DIVADLO A. DVOŘÁKA – KINO
3. 10. 19.00 Joker: Folie a Deux
4. 10. 17.00 Buffalo Kids
4. 10. 20.00 Jiný člověk
5. 10. 16.00 Velký Pán
5. 10. 19.00 Joker: Folie a Deux
6. 10. 16.00 Amerikánka
8. 10. 16.00 Zápisník alkoholičky
8. 10. 19.00 Vlny

10. 10. 19.00 Lee: Fotografka v první linii
11. 10. 17.00 Transformers Jedna
11. 10. 20.00 Substance
12. 10. 16.00 Transformers Jedna – 3D

DIVADLO A. DVOŘÁKA – VELKÁ SCÉNA
1. 10. 19.00 Cello Republic
2. 10. 19.00 Žáby
4. 10. 19.00 R.U.R.
5. 10. 19.00 Válka s mloky
7. 10. 19.00 Sirény na cestách

14. 10. 19.00 Rain man
16. 10. 19.00 Richard Müller: 40 let na scéně –

komorní recitál
20. 10. 15.00 Honza a strašidelný dům
23. 10. 17.00 Pod sněhem
24. 10. 19.00 Sex noci svatojánské
25. 10. 19.00 Klíč – koncert
29. 10. 19.00 Hrdý Budžes
30. 10. 19.00 Maryša

DIVADLO A. DVOŘÁKA – MALÁ SCÉNA
1. 10. 19.00 Chvála bláznovství

10. 10. 19.00 Jak zamést vraždu
11. 10. 19.00 Jak zamést vraždu
15. 10. 19.00 Mrzák inishmaanský
16. 10. 16.00 Mrzák inishmaanský
22. 10. 19.00 Jak zamést vraždu
23. 10. 10.00 Jak zamést vraždu
26. 10. 19.00 Blbec k večeři
31. 10. 19.00 Figaro

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
2. 10. 19.00 Vlasta Redl Tour 2024
9. 10. 20.00 Simona – stand up comedy speciál

20. 10. 16.00 Halloween s Honzou Ladrou
27. 10. 10.00 Máša a Medvěd – muzikál pro děti

DIVADLO A. DVOŘÁKA – FOYER
5. 10. 14.00 S Čapkem od robotů k mlokům –

přednáška Zdeňka Vacka

DIVADLO A. DVOŘÁKA – D-KLUB
9. 10. 18.00 Ten dělá to a ten zas tohle

11. 10. 19.00 Kavárna U Nulté hodiny se
Zdeňkem Žákem

18. 10. 19.00 Anna M. Kolingerová – Jazz Quartet
19. 10. 18.00 Oppenheimer
31. 10. 19.00 Ze sedlčanského gymplu až

k saudskému králi – Lukáš Synek

KNIHOVNA JANA DRDY
1. 10. 17.00 Zázrak ve stínu Měsíce.

Přednáška Petra Horálka
3. 10.  10.00 VU3V: Každodenní život

v Barokních Čechách. Přihlášky na tel. 318 626 486
3. 10. 13.30 VU3V: Naše stromy.

Přihlášky na tel. 318 626 486
7. 10. 18.00 Za katrem. Křest knihy

Katky Míkové
7.–13. 10. Strašidlům na stopě.
Pátrací hra pro všechny, kteří si chtějí hrát
8.–9. 10. 9.00–18.00 Velký výprodej knih
14. 10. 16.30 Setkání genealogů
15. 10.  17.00 Saúdská Arábie.
Cestovatelská přednáška Ondřeje Večerky
17. 10. 16.30 O lenochodech. Divadlo
DamDam hraje pro nejmenší
18. 10. 18.30 Dvě minuty odplaty.
Setkání s básníky nad novým almanachem
22. 10.  8.30 a 10.00 BookStart: Betka

a ztracený míč
22. 10.  17.00 Dějiny umění: Dadaismus
a surrealismus. Přednáška Jany Froňkové
27. 10. 8.30 Brain & Breakfast.
Inspirativní snídaně v Křižáku
30. 10. 18.00 Jižní Amerika.
Cestovatelská přednáška Deny a Carol

STADION NA LITAVCE
4. 10. FK Příbram – Sokol Hostouň

20. 10. FK Příbram – FK Admira Praha
1. 11. FK Příbram – Jiskra Domažlice

STADION SK SPARTAK
12. 10. SK Spartak – TJ Viktoria Vestec
26. 10. SK Spartak – FK Kosař

BRDSKÝ BĚŽECKÝ POHÁR 2024
5. 10. Běh Bohutínem
6. 10. Hořovický cvoček

12. 10. Běh Bukovem
19. 10. Malá Křivoklátská

2. 11. Podzimní běh Dražovkou

SPORTOVNÍ HALA
5. 10. 18.00 Trox Příbram – Beskydy (volejbal)

12.–13. 10. Český pohár – soutěž
v gymnastickém aerobiku

20. 10. 17.00 Trox Příbram – VK Dukla Liberec

PAMÁTNÍK VOJNA LEŠETICE
22. 10. Běh pro republiku

12. 10. 19.00 Rok vdovy
13. 10. 16.00 Malý velký pes

KLUB ZDRAVÍ
16. 10. 17.30 Prospěšnost vody – přednáška
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